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Reklama: Barbara Stachowiak, tel.: 61 892 65 08, e-mail: b.stachowiak@suchylas.pl

Plac Grzybowy 22, Złotniki • tel. 61 8116098 • 786 899 249

dr hab. n. med. Tamara Pawlaczyk-Kamieńska
specjalista stomatologii ogólnej
specjalista protetyki stomatologicznej

 Stomatologia estetyczna
  Pełen zakres zabiegów i uzupełnień protetycznych  
w oparciu o najnowsze techniki laboratoryjne
 Implantoprotetyka
  Leczenie urazów zębów – złamanie zęba,  
zwichnięcie, wybicie
 Leczenie rozchwianych zębów
  Kompleksowe leczenie dzieci – leczenie próchnicy,  
leczenie chirurgiczne, protetyczne
 Indywidualne szyny ochronne dla sportowców
 Leczenie bruksizmu

www.stomatolog.suchylas.pl

Dni i godziny przyjęć: poniedziałek, wtorek, czwartek 13.00-20.00

R E K L A M A

ul. Obornicka 14 a
62-002 SUCHY LAS
tel./fax  61 8115 515
e-mail: grube@grube.pl

www.grube.pl • www.grube.stihl-online.pl

Nowy Rynek 2 (obok poczty)
62-002 Suchy Las
tel./fax 61 652 16 97
tel. kom. 507 128 032
biuro@ubezpieczeniasucholeskie.pl

www.ubezpieczeniasucholeskie.pl

• ekspresowe naprawy protez• ekspresowe naprawy protez
• wykonywanie protez zębowych• wykonywanie protez zębowych
• protezy elastyczne• protezy elastyczne
•  indywidualne szyny ochronne dla •  indywidualne szyny ochronne dla 

osób uprawiających sport osób uprawiających sport 

Suchy Las, Os. Poziomkowe 4, tel. 602 79 29 20
(róg ulic Truskawkowej i Jeżynowej)

LABOLATORIUM TECHNIKI DENTYSTYCZNEJ

GABINET POMAGANIA
WSPARCIE PSYCHOLOGICZNO-PEDAGOGICZNE
•  Terapia pedagogiczna 
•  Terapia psychologiczna – także w języku ukraińskim 
• Wsparcie przy odrabianiu lekcji
• Porady i konsultacje

728 403 911 • 696 645 434 • 663 184 514

Skupiamy się na eliminowaniu niepowodzeń szkolnych
Zapraszamy dzieci, młodzież i dorosłych

The Therapy Spot

Pobierz aplikację Suchy Las – jestem stąd

Wszystko załatwisz przez Internet

Zadzwoń do nas
+48 61 8926-287

Napisz do nas
kartamieszkanca@suchylas.pl

Szeroka reklama
– nowi klienci dla Twojej firmy

Do 50% taniej
na produkty i usługi u Partnerów

Atrakcyjne profity
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W skali kraju frekwencja wyborcza w 
wyborach do Europarlamentu wyniosła 
40,65%. W województwie wielkopolskim 
z prawa do głosowania skorzystało 39,16% 
uprawnionych osób, a w powiecie poznań-
skim 47,47%. Spośród wszystkich gmin 
powiatu najliczniej do urn poszli wyborcy 
z gminy Suchy Las (!) – 57,29%, w dalszej 
kolejności Puszczykowa – 55,64% i Tarno-
wa Podgórnego –  53,83%. Frekwencja w 
gminie Suchy Las była najwyższą nie tyl-
ko w powiecie poznańskim, ale w całym 
województwie wielkopolskim. Eurowy-
bory najmniejszym zainteresowaniem w 
powiecie poznańskim cieszyły się w gmi-
nie Stęszew, gdzie zagłosowało 37,92% 
wyborców, natomiast najniższą frekwencję 
w Wielkopolsce odnotowała gmina Mala-
nów (powiat turecki) – 26,09%. 

Jeżeli chodzi o naszą gminę, na 14 240 
wyborców uprawnionych do głosowania 
(w tym 2 obywateli UE niebędących oby-
watelami polskimi), w wyborach do Parla-
mentu Europejskiego wzięło udział 8 159 
wyborców, w tym 1 obywatel UE niebę-
dący obywatelem polskim. Dwóch wybor-
ców skorzystało z możliwości głosowania 
korespondencyjnego. 

Na 8 obwodów głosowania, na które po-
dzielona jest gmina, w trzech frekwencja 
wyborcza wyniosła ponad 60%. Najliczniej 
do urn poszli wyborcy z obwodu głosowa-
nia nr 6  obejmującego Jelonek i poszcze-

gólne ulice w Złotnikach (os. Grzybowe + 
Złotniki – Wieś), którzy głosowali w świe-
tlicy  osiedlowej na Placu Grzybowym 

(frekwencja 64,76%). Dalej wyborcy z ob-
wodów głosowania: nr 3 – część Suchego 
Lasu, głosujący w remizie OSP (frekwen-
cja 64,45%), nr 5 – część Suchego Lasu, 

głosujący w SP2 (frekwencja 62,94%).  
W czterech obwodach głosowania fre-
kwencja wyborcza wyniosła ponad 50%: 
nr 4 część ulic w Suchym Lesie – lokal 
wyborczy w CKiBP (frekwencja 56,14%), 
nr 7 Złotkowo i część ulic w Złotnikach 
(frekwencja 54,40%), nr 8 Golęczewo 
(frekwencja 53,71%), nr 1 Biedrusko (fre-
kwencja 51,07%). Z obwodu głosowania 
nr 2 obejmującego Chludowo oraz Zie-

lątkowo swój głos oddało 48,64% osób 
uprawnionych do głosowania. 

Wybory – święto demokracji 
mieszkańców naszej gminy!
Wybory do Parlamentu Europejskiego, które odbyły się 9 czerwca zakończyły tegoroczny 
maraton wyborczy. Wybory to święto demokracji, a mieszkańcy gminy po raz kolejny 
bardzo chętnie wzięli w nim udział.

Szanowni Państwo, 
Drogie Mieszkanki i Mieszkańcy Gminy Suchy Las,

w niedzielę 9 czerwca 2024 r. odbyły się w Polsce i na terenie Unii Europej-
skiej wybory do Parlamentu Europejskiego. W RP wybieraliśmy 53 europarla-
mentarzystów. 

Frekwencja w Naszej Gminie po raz kolejny była bardzo wysoka i wyniosła 
57,29%. Wspaniałą wiadomością jest fakt, że była to najwyższa frekwencja spo-
śród wszystkich gmin całego województwa wielkopolskiego. Gmina Suchy Las 
uzyskała najlepszy wynik frekwencyjny spośród 230 gmin i miast na prawach 
powiatu wchodzących w skład Wielkopolski. 

Chciałbym Państwu bardzo serdecznie podziękować za, kolejny już raz w ostat-
nich latach, tak liczny udział w wyborach, a także pogratulować osiągnięcia rekordu 
frekwencyjnego w województwie wielkopolskim.  Wysokie wyniki Naszego zaan-
gażowania wyborczego w te wybory świadczą nie tylko o dojrzałości obywatelskiej 
Naszej społeczności, ale również o silnym przywiązaniu do wartości związanych  
z obecnością Polski w Unii Europejskiej. 

Tradycyjnie szczególne podziękowania kieruję do osób zasiadających w Ob-
wodowych Komisjach Wyborczych w Naszej Gminie, bez których zaangażowania 
i pracowitości nie byłaby możliwa profesjonalna organizacja wyborów. 

Z wyrazami szacunku
Grzegorz Wojtera

Wójt Gminy Suchy Las
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Podczas czerwcowej niedzieli wybor-
czej, 9 startujących do Europarlamentu ko-
mitetów wyborczych w gminie Suchy Las 
uzyskało od wyborców następującą liczbę 
głosów:

•  KOALICYJNY KOMITET WYBOR-
CZY KOALICJA OBYWATELSKA  
– 4 587

•  KOMITET WYBORCZY PRAWO I SPRA- 
WIEDLIWOŚĆ – 1 218

•  KOMITET WYBORCZY KONFEDE-
RACJA WOLNOŚĆ I NIEPODLE-
GŁOŚĆ – 868

•  KOALICYJNY KOMITET WYBOR-
CZY LEWICA – 722

•  KOALICYJNY KOMITET WYBOR-
CZY TRZECIA DROGA POLSKA 2050 
SZYMONA HOŁOWNI - POLSKIE 
STRONNICTWO LUDOWE – 622

•  KOMITET WYBORCZY WYBORCÓW 

BEZPARTYJNI SAMORZĄDOWCY-
-NORMALNA POLSKA W NORMAL-
NEJ EUROPIE – 43

•  KOMITET WYBORCZY NORMALNY 
KRAJ – 27

•  KOMITET WYBORCZY POLSKA LI-
BERALNA STRAJK PRZEDSIĘBIOR-
CÓW – 18

•   KOMITET WYBORCZY POLEXIT  
– 17

Liczba głosów jaką komitety w wyborach do Parlamentu Europejskiego otrzymały od wyborców  
w poszczególnych 8 obwodach głosowania w gminie Suchy Las.

Nr 1 Nr 2 Nr 3 Nr 4 Nr 5 Nr 6 Nr 7 Nr 8

Biedrusko Chludowo, 
Zielątkowo

Suchy Las 
– część ulic 

(siedziba 
komisji 

remiza OSP)

Suchy Las 
– część ulic  

(siedziba 
komisji 
CKiBP)

Suchy Las 
– część ulic  

(siedziba 
komisji SP2)

Jelonek, 
Złotniki  

(Os. Grzybowe + 
Złotniki – Wieś)

Złotkowo, 
Złotniki - 
Osiedle

Golęczewo

KKW TRZECIA DROGA 
POLSKA 2050 SZYMONA 

HOŁOWNI - POLSKIE 
STRONNICTWO LUDOWE

ODDANE GŁOSY – W LICZBACH 

91 73 102 81 73 73 89 40

KW KONFEDERACJA 
WOLNOŚĆ I NIEPODLEGŁOŚĆ 139 143 129 76 131 65 113 72

KWW BEZPARTYJNI 
SAMORZĄDOWCY-

NORMALNA POLSKA  
W NORMALNEJ EUROPIE

8 2 9 7 6 5 4 2

KW POLEXIT 4 2 2 2 1 1 4 1

KKW KOALICJA 
OBYWATELSKA 599 319 828 527 760 703 594 257

KKW LEWICA 138 46 124 100 93 92 97 32

KW PRAWO
I SPRAWIEDLIWOŚĆ 127 190 192 126 167 117 178 121

KW NORMALNY KRAJ 5 5 2 1 2 1 7 4

KW POLSKA LIBERALNA 
STRAJK PRZEDSIĘBIORCÓW 6 2 0 2 2 2 2 2

Do Parlamentu Europejskiego na pię-
cioletnią kadencję z całej UE wybranych 
zostało 720 europosłów, z czego 53 z Pol-
ski. Mandaty z 5 komitetów otrzymali:
•  KKW KOALICJA OBYWATELSKA: 

ADAMOWICZ Magdalena, ARŁUKO-
WICZ Bartosz Adam, BREJZA Krzysz-
tof, BUDKA Borys Piotr, BUŁA Andrzej, 
GASIUK-PIHOWICZ Kamila, HALIC-
KI Andrzej Witold, JOŃSKI Dariusz, 
KIERWIŃSKI Marcin Piotr, KOHUT 
Łukasz Marcin, KOPACZ Ewa Bożena 
(w gminie Suchy Las otrzymała 1698 
głosów), LEWANDOWSKI Janusz Anto-
ni, ŁUKACIJEWSKA Elżbieta Katarzy-
na, MARCZUŁAJTIS-WALCZAK Jagna 
Kinga, NYKIEL Mirosława, PROTAS 
Jacek, SIENKIEWICZ Bartłomiej Hen-
ryk, SZCZERBA Michał Roch, WAW-
RYKIEWICZ Michał (w gminie Suchy 

Las otrzymał 1856 głosów), WCISŁO 
Marta Anna, ZDROJEWSKI Bogdan An-
drzej

•  KKW LEWICA: BIEDROŃ Robert, 
SCHEURING-WIELGUS Joanna Izabe-
la (w gminie Suchy Las otrzymała 526 
głosów), ŚMISZEK Krzysztof Jan

•  KKW TRZECIA DROGA PSL-PL2050 
SZYMONA HOŁOWNI: HETMAN 
Krzysztof Andrzej (w gminie Suchy Las 
otrzymał 286 głosów), JARUBAS Adam 
Sebastian, KOBOSKO Michał Andrzej 

•  KW KONFEDERACJA WOLNOŚĆ I 
NIEPODLEGŁOŚĆ: BRAUN Grzegorz 
Michał, BRYŁKA Anna Mirosława (w 
gminie Suchy Las otrzymała 721 gło-
sów), BUCZEK Tomasz Wojciech, SYP-

NIEWSKI Marcin, TYSZKA Stanisław, 
ZAJĄCZKOWSKA-HERNIK Ewa

•  KW PRAWO I SPRAWIEDLIWOŚĆ: 
BIELAN Adam Jerzy, BOCHEŃSKI 
Tobiasz Adam, BRUDZIŃSKI Joachim 
Stanisław, BUDA Waldemar Grzegorz, 
DWORCZYK Michał Paweł, GOSIEW-
SKA Małgorzata Maria, JAKI Patryk 
Tomasz, KAMIŃSKI Mariusz, MALĄG 
Marlena Magdalena (w gminie Suchy 
Las otrzymała 217 głosów), MULAR-
CZYK Arkadiusz, MÜLLER Piotr Józef, 
OBAJTEK Daniel, OZDOBA Jacek Da-
wid, RZOŃCA Bogdan Józef, SZYDŁO 
Beata Maria, TARCZYŃSKI Dominik, 
WĄSIK Maciej Roman, WIŚNIEWSKA 
Jadwiga Maria, ZALEWSKA Anna Elż-
bieta, ZŁOTOWSKI Kosma Tadeusz

BS
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Lokalna Agencja Rozwoju Gospodar-
czego Gminy Suchy Las, to spółka z udzia-
łem Gminy, która istnieje od 2011 roku.  
LARG świadczy usługi skierowane do 
przedsiębiorców,  dotyczące wsparcia, pro-
mocji firm, prowadzi kluczowe inwestycje 
infrastrukturalne jako inwestor zastępczy na 
rzecz Gminy, zajmuje się pozyskiwaniem 
klientów w zakresie środków transporto-
wych. Czy te kierunki działalności spółki 
ulegną zmianie lub zostaną rozszerzone, o 
to zapytaliśmy jej nowego prezesa. 

Panie Prezesie, zarządzanie spółką – 
gminną to nowe doświadczenie na Pana 
ścieżce kariery zawodowej?

Tak – prowadzenie spółki gminnej, to 
nowe doświadczenie, ale ja traktuję to bar-
dziej jako misję, nie doświadczenie. Moje 
doświadczenie zarówno w zarządzaniu w 
spółce handlowej, współpracy z samorzą-
dami czy prowadzenia projektów w ramach 
funduszy zewnętrznych trwa już ponad 
20 lat. Dotychczas prowadziłem również 
działalność gospodarczą i w ramach swojej 
pracy zawodowej wnioskowałem, realizo-
wałem i rozliczałem ponad 200 projektów 
zarówno dla sektora administracji publicz-
nej, biznesu, jak i trzeciego sektora. Koń-
czyłem Akademię Ekonomiczną (obecnie 
Uniwersytet Ekonomiczny), jestem audy-
torem wewnętrznym, uzyskałem wiele cer-

tyfikatów w obszarze funduszy unijnych.  
O ile więc samo prowadzenie spółki gmin-
nej jest czymś nowym, o tyle obszary dzia-
łania są kontynuacją.

Dotychczasowe obszary działania 
spółki – to promocja gospodarcza, środ-
ki transportowe i inwestycje gminne. 
Czy kierunki te zostaną utrzymane i czy 
planuje Pan ich wzmocnienie?

Na pewno utrzymane zostaną pierwotne 

założenia spółki, czyli promocja gospodar-
cza, środki transportowe i wirtualne biuro, 
jednak w nieco zmienionej – rozszerzonej 
– wersji. Do tego pojawią się nowe obsza-
ry, którymi zajmie się spółka. Chcę, żeby 
spółka stała się przede wszystkim aktyw-
nym podmiotem będącym wsparciem dla 
Gminy, jednostek organizacyjnych, przed-
siębiorców, organizacji pozarządowych i 
lokalnej społeczności. Wzmocnienie do-
tychczasowych obszarów zakłada między 
innymi otwarcie nowych możliwości do 
pozyskania wpływów do budżetu Gminy z 
podatków od środków transportu – ten ob-
szar wymaga szczególnej uwagi w związ-
ku z rosnącą konkurencją na rynku. Roz-
szerzenie i stworzenie nowych możliwości 
wirtualnego biura, to także ważny aspekt, 
który zostanie wdrożony.

Czy spółka LARG zamierza zwięk-
szyć zakres usług? 

Tak jak wspominałem, nowa strategia 
spółki LARG, to przede wszystkim aktyw-
ność i wsparcie dla każdego sektora w na-
szej gminie. Spółka będzie inicjatorem w 
obszarach informacyjnych, edukacyjnych i 
projektowych dla Gminy, biznesu i trzeciego 
sektora. Aktywnie będzie współpracować 
z Gminą, przedsiębiorcami czy NGO-sa- 
mi w obszarach pozyskiwania środków 
zewnętrznych. Będzie też miejscem do-
radczym, sieciującym i wzmacniającym 
zasoby. Sformułowanie „spółka będzie ini-
cjatorem”, którego użyłem, jest dla mnie 
kluczowe – tak widzę działanie spółki – 
jako aktywizujące. To jest mój główny cel.

Pytała Barbara Stachowiak

Kiedy i gdzie? 
18.07.2024 r., g. 18.00. Suchy Las, ul. 

Obornicka 117 (sala nr 13). 
Dla kogo? 
SEKTOR: hotelarski, gastronomiczny, 

turystyczny i kulturalny. 
Przedsiębiorcy, którzy na dzień 

31.12.2019 r. lub najpóźniej od 20.03.2020 r. 
prowadzili i nadal prowadzą działalność 
gospodarczą w ramach ww. sektora i któ-
rzy w latach 2020-2021 odnotowali spadek 
obrotów o co najmniej 30% liczonych rok 
do roku.

Jaką można uzyskać kwotę dofinan-
sowania? 

Maksymalna wartość kosztów kwalifi-
kowanych MŚP (małych, średnich przedsię-
biorstw) wynosi 600.000 zł. Maksymalna 
kwota wsparcia MŚP wynosi 540.000 zł.

Na co udzielane jest wsparcie?
Działania inwestycyjne (np. zakup ma-

szyn, roboty budowlane, inwestycje zwią-
zane z zieloną transformacją itp.).

Działania szkoleniowe (np. z nowych 
rozwiązań, wprowadzania nowych produk-
tów itp.). Zapraszamy na szkolenie przed-
siębiorców z gminy Suchy Las lub korzy-
stających z usług LargOffice.

Nowy prezes i nowa strategia 
spółki LARG
Z dniem 1 czerwca nastąpiła zmiana na stanowisku Prezesa Zarządu Lokalnej Agencji 
Rozwoju Gospodarczego Gminy Suchy Las sp. z o.o. Funkcję tę objął Wojciech Ptak. 

Bezpłatne szkolenie  
dla przedsiębiorców
Lokalna Agencja Rozwoju Gospodarczego będąc partnerem i wsparciem dla 
przedsiębiorców z gminy Suchy Las zaprasza na bezpłatne szkolenie w związku  
z II naborem wsparcia dla branży HoReCa ogłoszonym przez Polską Agencję Rozwoju 
Przedsiębiorczości.
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D N I  G M I N Y  S U C H Y  L A S  2 0 2 4

SPONSORZY:

W życiu            piękne są      tylko chwile...
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W życiu            piękne są      tylko chwile...
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W dniu 26 czerwca w sali konferencyj-
nej Parku Wodnego Octopus odbyła się III 
sesja Rady Gminy Suchy Las. 

Czerwcowa sesja Rady Gminy Suchy 
Las to zawsze sesja wyjątkowa ze względu 
na fakt, iż obejmuje ona głosowania nad 
udzieleniem Wójtowi Gminy Suchy Las 
wotum zaufania oraz absolutorium.

Porządek obrad na sesji absolutoryjnej 
składa się z dwóch części. Pierwsza doty-
czy absolutorium, a druga obejmuje bieżą-
ce sprawy Gminy.

Pierwszy „na tapecie” był Raport o sta-
nie Gminy za 2023 rok. To już kolejny rok 
z rzędu, kiedy Urząd Gminy zlecił jego 
przygotowanie firmie zewnętrznej. Przed-
stawiciel firmy, pan Ryszard Grobelny, 
przedstawił Raport radnym oraz mieszkań-
com gminy. Raport ponownie został przy-
gotowany w formie tekstowej oraz inter-
netowej, interaktywnej, aby mieszkańcom 
łatwiej było odnaleźć w nim informacje, 
które ich interesują. Następnie odbyła się 
debata nad Raportem. Radna Joanna Ra-
dzięda po raz kolejny zwróciła uwagę na 
to, że został on przygotowany niezgodnie 
z wytycznymi, które Rada Gminy bardzo 
dokładnie określiła w przyjętej wcześniej 
uchwale. Radna w dalszej części skupiła 
się na oświacie i sytuacji spółek gmin-
nych, które na koniec roku zanotowały 
straty, a my chwalimy się tylko i wyłącznie 
tymi, które wypracowały zysk. Wójt od-
powiadając uznał, iż Raport nie służy do 
poszukiwania recept na polepszenie w tym 
czy innym obszarze, oraz że strata w spół-
ce nie jest absolutnym obrazem sytuacji w 
niej panującej. Podał tutaj błędnie informa-
cję o dużej stracie w spółce ZKP, ale radna 
Joanna Radzięda szybko tę pomyłkę wyja-
śniła. W dalszej kolejności głos zabrał rad-
ny Jarosław Dudkiewicz twierdząc, że Ra-
port jest bardziej laurką niż stwierdzeniem 
rzeczywistych faktów, które miały miejsce 
w naszej gminie. Poruszył również kwestie 
dotyczące Straży Gminnej i mankamentów 
jej działania. Główny dokument, nad któ-
rym radny pochylił się dłużej, to Strategia 
Rozwoju Gminy Suchy Las na lata 2022-
2030, w której nie ma ani słowa na temat 
ulicy Nowej Obornickiej, czyli obwodnicy 
Suchego Lasu i Złotnik, która zdaniem 

radnego powinna być priorytetem. Kolej-
nym radnym w dyskusji był nowy radny tej 
kadencji Kacper Czaczyk, który pochylił 
się nad kwestiami zadłużenia Gminy, po-
dając, że jej dochody wzrosły o 1,16% a 
wydatki o 19%, zadłużenie Gminy na ko-
niec 2023 roku wyniosło około 76 mln zł  
przy obsłudze długu (kredytów, obligacji) 
na poziomie 6 mln zł. Sugestia radnego 
dotyczyła tego, aby 6 mln zł, które wydaje-
my na obsługę długu przeznaczyć na inne 
potrzeby w gminie. Następnym rozmówcą 
w debacie był wiceprzewodniczący Rado-
sław Banaszak, który zajął się problemem 
zalewów w Biedrusku, o których trudno 
znaleźć informacje w Raporcie w dziale o 
ochronie środowiska. W dalszej części de-
baty głos zabrała radna Sylwia Sawińska, 
zgadzając się ze swoim przedmówcą, że 
o niektórych ważkich tematach gminnych 
trudno znaleźć choćby słowo w dokumen-
cie, mając na myśli skrzyżowanie w Złot-
kowie. Debatę dalej kontynuował radny 
Grzegorz Słowiński w temacie zadań ma-
jątkowych oraz procedur planistycznych i 
ich nieuchwalania. Z kolei radny Krzysztof 
Łączkowski poruszył ważny temat szkoły 
w Biedrusku, która miała rozpocząć swo-
ją działalność we wrześniu 2023 roku, 
a jak dotąd nic się nie dzieje. Na koniec 
Wójt krótko odniósł się do wypowiedzi 
wszystkich uczestników dyskusji nad Ra-
portem o stanie Gminy. 

Rada po wysłuchaniu dyskusji przeszła 
do kolejnego punktu obrad, a mianowicie 
podjęcia uchwały w sprawie udzielenia 
Wójtowi wotum zaufania. Stosunkiem gło-
sów 8/7 Rada Gminy nie udzieliła Wójtowi 
wotum zaufania. 

Kolejny punkt to przedstawienie spra-
wozdania finansowego Wójta Gminy z wy-
konania budżetu za rok 2023 oraz przedsta-
wienie sprawozdania finansowego Gminy 
Suchy Las za rok 2023, który w zastępstwie 
za skarbnik Monikę Wojtaszewską przed-
stawiła jej zastępczyni Joanna Bogusz. 

W dalszej części Joanna Bogusz przed-
stawiła opinię Regionalnej Izby Obra-
chunkowej w Poznaniu o sprawozdaniu z 
wykonania budżetu oraz zaprezentowała in-
formacje o stanie mienia Gminy Suchy Las.

Następny punkt obrad to przedstawienie 
przez przewodniczącego Komisji Rewi-
zyjnej Jarosława Dudkiewicza stanowiska 
Komisji Rewizyjnej Rady Gminy, która 
to w jawnym głosowaniu 1 głosem ZA i 
4 głosami WSTRZYMUJĄCYMI, pozy-
tywnie zaopiniowała wykonanie budżetu 
za rok 2023. Komisja złożyła wniosek do 
Regionalnej Izby Obrachunkowej w Po-
znaniu o udzielenie absolutorium Wójtowi 
Gminy Suchy Las za rok 2023, załączając 
stosowne uzasadnienie. Przewodniczą-
cy przedstawił bardzo wyczerpująco całą 

opinię nad sprawozdaniem z wykonania 
budżetu oraz wnioski końcowe.  W dru-
giej części swojej wypowiedzi Przewod-
niczący Komisji Rewizyjnej przedstawił 
opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej w 
Poznaniu na temat wniosku Komisji Rewi-
zyjnej w sprawie udzielenia absolutorium 
Wójtowi Gminy.

Rada Gminy stosunkiem 7 ZA, 0 PRZE-
CIW i 8 WSTRZYMUJĄCYMI się głosami 
przyjęła uchwały w sprawie zatwierdzenia 
sprawozdania finansowego i sprawozdania 
z wykonania budżetu za rok 2023.

Ostatnim punktem w pierwszej części 
obrad III sesji Rady Gminy Suchy Las, 
była uchwała o udzielenie Wójtowi abso-
lutorium, która po oddaniu głosów nie zo-
stała rozstrzygnięta. 

Po przerwie Rada obradowała nad pozo-
stałymi uchwałami, zaczynając od uchwały  
w sprawie miejscowego planu zagospoda-
rowania przestrzennego Golęczewo i Złot-
kowo – teren aktywizacji gospodarczej – 
część I – po przegłosowaniu uwag do planu 
Rada jednogłośnie podjęła uchwałę.

Kolejną uchwałą  była uchwała zmie-
niająca uchwałę w sprawie uchwały budże-
towej na rok 2024. Wójt zgłosił 4 autopo-
prawki, w tym zdjęcie 70 tys. zł na zakup 
samochodu pożarniczego typu drabina dla 
OSP Golęczewo, które radni przyjęli. Ko-
lejno przewodnicząca Komisji Budżetu, 
Finansów i Rozwoju Gospodarczego Syl-
wia Sawińska, radny Grzegorz Słowiński 
oraz radna Joanna Radzięda przedstawili 
wnioski do uchwały budżetowej. Wnioski 
zostały przyjęte i cała uchwała budżetowa 
została podjęta.

W konsekwencji zmian budżetowych 
przyszedł czas na uchwałę w sprawie 
zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Suchy Las na lata 2024-2050, któ-
ra nie budziła żadnych wątpliwości i  po 
zgłoszeniu i przyjęciu autopoprawki zosta-
ła przyjęta jednomyślnie.

Uchwała w sprawie wprowadzenia Re-
gulaminu udzielania dotacji celowej na 
wymianę pozaklasowych źródeł ogrzewa-
nia na źródła ekologiczne na terenie gminy 
Suchy Las zyskała pełne poparcie Rady.

Trzy kolejne projekty uchwał to nadania 
nazw ulic w Biedrusku – wszystkie przyję-
te jednogłośnie.

Ostatni projekt uchwały w sprawie roz-
patrzenia petycji mieszkańców ulic Azalio-
wej i Pigwowej w Złotnikach większością 
głosów został podjęty.

Na koniec Rada Gminy przyjęła wszyst-
kie plany pracy komisji stałych na rok 
2024.

Szczegóły przebiegu sesji oraz wyniki 
głosowania można znaleźć na stronie bip.
suchylas.pl / Rada Gminy / Sesje Rady 
Gminy / Protokoły (kadencja 2024 – 2029). 
Nagranie z III sesji Rady Gminy Suchy Las 
dostępne jest w serwisie eSesja.tv.

Z sesji Rady Gminy Suchy Las

Joanna Pągowska
Przewodnicząca  
Rady Gminy  
Suchy Las
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Ze względu na duże zapotrzebowanie 
energetyczne, rosnące ceny prądu oraz 
zwiększające się zainteresowanie ekolo-
gicznymi źródłami prądu, przedsiębior-
stwo postanowiło wykorzystać alterna-
tywne źródło energii w postaci instalacji 
fotowoltaicznej. 

– Pozytywne opinie klientów dotyczące 
współpracy z firmą Get Free, ich doświad-
czenie w branży oraz profesjonalizm, to 
tylko niektóre czynniki, które zdecydowały 
o wyborze właśnie tej firmy do realizacji 
naszej inwestycji. Podjęliśmy tą również 
dzięki licznym referencjom od firm, hote-
li oraz placówek publicznych, takich jak 
Straż Pożarna w Koszalinie czy Uniwer-
sytet Przyrodniczy w Poznaniu – podkreśla 
Marek Ławicki z firmy M.O.L. ROMGUM 
Ławicki i Spółka Sp. J.

Firma Get Free zrealizowała 
montaż naziemnej instalacji 
fotowoltaicznej na stelażach 
firmy Amiston. Instalacja ma 
moc 576,84 kWp po stronie 
DC, z układem wschód-zachód, 
kątem nachylenia 15 stopni  
i konfiguracją czterech paneli  
w poziomie. Użyto 874 panele  
o mocy 660 Wp.

Koncepcja układu wschód-zachód mia-
ła na celu maksymalizację autokonsump-
cji. Wraz z projektantem dobrano najlepsze 
rozwiązania technologiczne i sprzętowe,  

a także opracowano plan instala-
cji uwzględniając ukształtowanie 
terenu. Prace trwały nieco ponad 
miesiąc. Po przeprowadzeniu 
kontroli jakości, testach systemu 
i weryfikacji zgodności z projek-
tem oraz uzyskaniu niezbędnych pozwo-
leń, inwestor mógł zlecić przyłączenie in-
stalacji do sieci energetycznej.

Firma Get Free Sp. z o. o. to firma z 
branży energii słonecznej, która ma na 
koncie ponad 2500 realizacji dla firm,  
gospodarstw rolnych, hoteli, placówek  

publicznych oraz prywatnych inwestorów. 
W samym 2023 roku zamontowała niemal-
że 10 MW mocy i jest liderem pozytywnych 
opinii na Google. Posiada własne spraw-
dzone ekipy montażowe, a zakres ich usług 

obejmuje fotowoltaikę, magazyny energii, 
pompy ciepła, klimatyzatory i turbiny wia-
trowe. Zaufały jej osoby publiczne, takie jak 
Mezo (Jacek Mezo Mejer), Doniu (Dominik 
Grabowski), Robert Nawrowski (recenzent 
technologiczny) oraz Borys Mańkowski 
(topowy zawodnik KSW).

Firma jest również pionierem w promo-
waniu nowych programów wsparcia, ta-

kich jak nowo ruszający Program 
„Mój Prąd 6.0” oraz innowacyjne 
dotacje na turbiny wiatrowe, które 
otwierają kolejne możliwości dla 
zainteresowanych inwestycjami w 
odnawialne źródła energii. Warto 
zaznaczyć, że program rozszerza 

również wsparcie o montaż systemów ma-
gazynowania energii, co pozwala na jesz-
cze efektywniejsze wykorzystanie wypro-
dukowanej energii.

Dzięki skorzystaniu z nowych możliwo-
ści tworzenia Spółdzielni Energetycznych, 
firma Get Free pomaga swoim klientom w 

efektywnym zarządzaniu wyprodukowa-
ną energią oraz poprawie funkcjonowania 
lokalnych sieci energetycznych, co ma 
bezpośredni wpływ na obniżenie kosztów 
operacyjnych.

Największa farma  
fotowoltaiczna w Suchym Lesie
Na przełomie maja i czerwca tego roku w naszej gminie powstała największa jak 
dotąd instalacja fotowoltaiczna. Wykonała ją firma Get Free Sp. z o.o. z Suchego Lasu, 
specjalizująca się w montażu paneli fotowoltaicznych, magazynów energii, pomp ciepła  
i klimatyzacji. Inwestycję zrealizowała firma M.O.L. ROMGUM Ławicki i Spółka Sp. J. 
mająca swoją siedzibę przy ul. Klonowej 13.

ARTYKUŁ SPONSOROWANY
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Czy jednostka pokrywa się z nazwą 
miejscowości z urzędowego spisu 
miejscowości w Polsce?

Nie, Złotniki – Osiedle to część miej-
scowości Złotniki.
Od kiedy jest jednostką pomocniczą?

Od lutego 1995 r.  Konkretnie: 17 lute-
go 1995 r. Rada Gminy Suchy Las podjęła 
uchwałę nr XVIII/102/95 w sprawie utwo-
rzenia Osiedla Złotniki i przekształcenia 
dotychczasowego sołectwa Złotniki.
Liczba mieszkańców,  
w tym ile kobiet, liczba dzieci.

W Złotnikach – Osiedlu zameldowa-
nych jest obecnie 2106 osób, w tym 1063 
kobiety. Dzieci i młodzieży do lat 18 jest 
516, w tym więcej chłopców – 275.
Przewodniczący, członkowie Zarządu.

Przewodniczącym Zarządu Osiedla jest 
od 28 maja br. Michał Przybylski. Człon-
kowie Zarządu: Katarzyna Dudzińska, Ma-
ciej Józefowski, Katarzyna Sobek, Zdzi-
sław Szymanowski.
Czy na terenie jednostki jest świetlica?

Tak. Świetlica osiedlowa mieści się 
przy ul. Żukowej 14 i położona jest w pięk-
nym ogrodzie.
Czy na terenie jednostki jest lokal 
wyborczy?

Tak. Siedziba obwodowej komisji wy-
borczej nr 7 mieści się w świetlicy osie-
dlowej przy ul. Żukowej. To jedyny lokal 
wyborczy w naszej gminie, który niestety 
nie jest przystosowany dla wyborców z 
niepełnosprawnościami, ponieważ mieści 
się na piętrze, a w budynku nie ma windy.
Obwód szkolny. 

Dzieci ze Złotnik – Osiedla przypisa-
ne są do obwodu Szkoły Podstawowej 
nr 2 im. Jana Pawła II w Suchym Lesie, 
z siedzibą przy ul. Poziomkowej 11, dru-
gi budynek (również w Suchym Lesie) ul. 
Konwaliowa 4.
Czy jest przedszkole, żłobek?

Publiczne Przedszkole „Akademos” 
przy ul. Lazurytowej 3, Niepubliczny 
Żłobek „Akademos” przy ul. Łagiewnic-
kiej 2.
Najbliższe przychodnie lekarskie i 
apteki.

Najbliższe placówki służby zdrowia 
znajdują się w Złotnikach na Osiedlu 
Grzybowym: przychodnia lekarska Top-
med – Plac Grzybowy 10, 12;  apteka – 
Plac Grzybowy 7, oraz w Suchym Lesie.
Czy jest hotel, restauracja?

Hotelu nie ma. Restauracja „Pod Ko-
ziołkiem” mieści się w Złotnikach przy ul. 
Obornickiej 2.   Pyszne domowe jedzenie!
Najciekawsze obiekty do zwiedzania.

Zrewitalizowany, zabytkowy dworzec 
kolejowy z bardzo dobrze działającą biblio-

teką publiczną, położony na linii kolejowej 
nr 354 Poznań – Piła, ul. Dworcowa 2.
Czy przez jednostkę przebiega ścież-
ka rowerowa?

W Złotnikach – Osiedlu funkcjonują 
ścieżki rowerowe: do Złotnik – Wsi wzdłuż 
ul. Łagiewnickiej i do Złotkowa wzdłuż ul. 
Obornickiej. Lasem, we wschodniej części 
miejscowości biegnie również ścieżka le-
śna do Suchego Lasu.
Powierzchnia jednostki, czy wszystkie 
drogi są gminne.

Powierzchnia osiedla wynosi 272 ha.   
Na terenie osiedla przebiega jedna droga 
powiatowa – ul. Złotnicka 2430P. 
Wysokość środków na zadania lokal-
ne w 2024 r.

Wysokość środków osiedla to 80.919 zł.
Czy działa klub seniora?

Tak, filia Klubu Seniora „Dębowy Liść” 
z siedzibą w świetlicy osiedlowej.

***

Prezentacja przewodniczącego  
Zarządu Osiedla 
MICHAŁA PRZYBYLSKIEGO:

Od kiedy jest Pan przewodniczącym?
Przewodniczącym jestem od 28 maja 

br. Przewodniczącym Zarządu byłem też w 
latach 2012 – 2015, a od 2014 r. do 2024 r.
 – także radnym Rady Gminy Suchy Las.

Od kiedy jest Pan mieszkańcem 
Złotnik?

Od 2003 r.
Jak można się z Panem skontakto-

wać?
Mój telefon: +48 602 618 249,  e-mail: 

michal.przybylski@suchylas.pl. Mieszkam 
w Złotnikach przy ul. Bluszczowej 1a.

Z czego jest Pan dumny w osiedlu?
Najbardziej jestem dumny z aktywno-

ści i zaangażowania mieszkańców, którzy 
bardzo licznie uczestniczą w imprezach i 
uroczystościach osiedlowych. Od 10 lat ta 
aktywność znacząco wzrosła, wcześniej 
była bardzo ograniczona, opierając się 
na uczestnictwie w jednej większej im-
prezie w roku. Obecnie mamy w osiedlu 
kilka cyklicznych imprez, które mają już 
swoją historię, swoją tradycję, na przy-
kład Złotnickie Święto Plonów, wigilie 
osiedlowe, Dzień Dziecka i Dzień Matki, 
wspólne wyjazdy na warsztaty szkolenio-
we. Zmienia się struktura społeczna w na-
szym osiedlu. Intensywna zabudowa w tej 
części osiedla, którą potocznie nazywamy 
Złotniki – Park, oraz rejon ulic Pigwowej 
i Azaliowej powodują, że nasze osiedle 
staje się coraz młodsze, coraz więcej tu 
dzieci. Więcej młodych mieszkańców 
sprawia, że i potrzeby stają się inne, niż 
10 czy 15 lat temu. 

W Złotnikach – Osiedlu bardzo prężnie 
działa Koło Gospodyń Wiejskich. Kiedyś 
KGW było przypisane organizacyjnie do 
Kółek Rolniczych, a obecnie jest to od-
dzielne stowarzyszenie, ma swój Regon 
i NIP, może pozyskiwać środki w postaci 
grantów. Panie z KGW wykazują duże za-
angażowanie w kwestiach ekologicznych i 
właściwie nie ma takiej imprezy osiedlo-
wej, która nie byłaby organizowana przy 
ich znaczącym współudziale.

Jako mieszkańcy jesteśmy dumni z 
udanej rewitalizacji naszego dworca, któ-
ry kiedyś był w kompletnej ruinie i został 
odnowiony dzięki zaangażowaniu Gminy, 
przy udziale środków unijnych. Dziś to ar-
chitektoniczne „cacko”, podobnie jak Sta-
ry Bar w Chludowie. Nasz dworzec przy-
jeżdżają oglądać zagraniczne wycieczki, 
a z funkcjonalności obiektu korzysta dużo 
ludzi, ponieważ mieści się tam filia bi-
blioteki sucholeskiej CKiBP, oraz siedzi-
ba Straży Gminnej.  Jako Zarząd Osiedla 
proponowaliśmy utworzenie tam klubu 
dla młodzieży – licealnej i studenckiej, ale 

PREZENTACJA JEDNOSTKI POMOCNICZEJ 
ZŁOTNIKI – OSIEDLE
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ze względu na bliskość torów kolejowych 
stanowiło to pewne ryzyko i ostatecznie do 
tego nie doszło. Miejsca, w którym mogła-
by się spotykać młodzież brakuje w Złot-
nikach i myślimy, jak można by ten stan 
rzeczy zmienić.

Jestem też dumny ze stanu ulic w osie-
dlu. Przez ostatnie osiem lat wybudowano 
bądź wyremontowano wszystkie osiedlo-
we ulice. 

Co chciałby Pan zmienić w osiedlu?
Chcielibyśmy uzupełnić bazę oświa-

tową poprzez budowę nowej szkoły pod-
stawowej w Złotnikach. Powstała już kon-
cepcja zagospodarowania działki, powstał 
raport z którego wynika, że taka szkoła 
jest niezbędna. Mówiono o 2025 roku, 
ale pandemia przyhamowała nieco rozwój 
osadnictwa mieszkaniowego, co spowodo-
wało, że niezbędny wskaźnik osiągniemy 
może rok, lub dwa lata później. Budowa 
szkoły jest jednak niezbędna i takie są też 
deklaracje ze strony Wójta. W tym roku ma 
powstać boisko sfinansowane ze środków 
unijnych; trwają prace nad pozyskaniem 
tych środków. Tak więc zaczniemy od koń-
ca, od boiska, a zakończymy na budowie 
budynku szkolnego. Zobaczymy, czy to się 
uda. Chcielibyśmy zbudować wielofunk-
cyjne boisko. Mamy trzy quasi-sportowe 

obiekty – siłownie zewnętrzne – w rejonie 
ulicy Kochanowskiego, w zachodniej czę-
ści osiedla i we wschodniej części, gdzie 
jest także małe boisko do koszykówki, ale 
to za mało jak na potrzeby tak dynamicznie 
rozwijającego się osiedla.

Chcielibyśmy też pozyskać teren pod 
ogólnodostępny, nieduży park, gdzie oso-
by z małymi dziećmi mogłyby przyjść od-
począć w zieleni. Takiego miejsca nam w 
Złotnikach brakuje. Osiedle położone jest 
obok terenów leśnych poligonu, ale tam 
wstęp jest wzbroniony. Jesteśmy otoczeni 
zielenią, nic z tego jednak nie mamy. 

Lokal na parterze budynku przy ul. 

Żukowej wraca do gestii Zarządu Osie-
dla,  będzie tam przeprowadzony remont 
i pomieszczenia zostaną przekazane dla 
klubu seniora, może też dla innych insty-
tucji. Myślimy też o tym, żeby wybudować 
wspólnie z Osiedlem Grzybowym dom 
osiedlowy podobny do tego, który jest w 
Biedrusku. Obiekt mógłby służyć także 
społeczności Jelonka. Mam nadzieję, że 
wspólnie z przedstawicielami tych spo-
łeczności oraz Wójtem zrealizujemy ten 
pomysł.

Informacje o Złotnikach – Osiedlu zebrała, 
oraz przeprowadziła wywiad 

z Panem Przewodniczącym Zarządu:
Joanna Nowak

Zajęcia świetlicowe i plenerowe na 
lato. Co dalej z lokalem świetlicy?

Przypominamy, że do nowego lokalu 
Zarządu  Osiedla Suchy Las przy ul. 
Nektarowej przeniesione zostały zajęcia 
kółka brydżowego, zuchów i harcerzy 
szczepu „Nomada”, oraz klub seniora 
„Dębowy Liść”. Zajęcia jogi na krześle 
dla seniorów i zajęcia dla młodych mam 
zostają w naszej świetlicy.  Zajęcia grupy 
miłośników planszówek odbywają się w 
świetlicy w Złotkowie. 

W lipcu i sierpniu zapraszamy na: zaję-
cia „Rodzinnej Jogi” co czwartek na polanie 
pod lasem;  na sobotnią „jogę na trawie” dla 
wszystkich w co drugą sobotę. Zamiennie 
z pilates (pt.), proponujemy zajęcia z „jogi 
hormonalnej”. Kontynuowane są zajęcia 
„fitnessowe dla dorosłych” (wt. i czw.) oraz 
„joga dla dorosłych” (pt.).  Zapraszamy 
również na: zajęcia piłkarskie na boisku 
z Akademią Reissa i ze stowarzyszeniem 
OLYMPIQUE Poznań – w piątki zajęcia dla 
pań;  spotkania dla dzieci w naszej świetli-
cy z Treningów Umiejętności Społecznych 
(pon.). W świetlicy w dniach 22-27 lipca 
odbędą się zajęcia klubu FIGHTER dla 
dzieci, na początku sierpnia planowane są 
zajęcia dla pań z samoobrony. 

Na boisku dalej odbywają się spotkania 
Salsation (wt. 19.30 i czw. 19.00), zajęcia 

lekkoatletyczne (pon.) z Krzysztofem Gu-
zowskim oraz treningi amatorskiej grupy 
koszykarzy (czw.). 30 sierpnia zapraszamy 
na Kino Plenerowe na naszym boisku.

Coraz większe kłopoty z funkcjonowa-
niem naszej osiedlowej świetlicy, skłaniają 
Zarząd Osiedla do rozwiązania problemu i 
poszukania z Urzędem Gminy innej loka-
lizacji. Sprawa zaczęła się rozwijać w re-
lacjach z urzędnikami i radnymi, o czym 
była mowa choćby na ostatniej sesji Rady 
Gminy.
GRZYBONALIA  
i SALSATION COLOUR DAY 

Zarząd Osiedla dołożył sporego wy-
siłku w organizację festynu z okazji Dnia 
Dziecka pn. GRZYBONALIA, do którego 
współorganizacji zaprosiliśmy przyjaciół z 
sołectwa Jelonek.  

Jesteśmy bardzo wdzięczni wszystkim, 
którzy nie zawahali się włączyć do organi-
zacji festynowych atrakcji, przede wszyst-
kim dla naszych najmłodszych mieszkań-
ców. Dla nas szalenie ważny był także 
charakter integracyjny imprezy: została 
skierowana do wszystkich sucholesian (i 
nie tylko) i ponownie fantastycznie zadzia-
łała współpraca z sołectwem Jelonek. Zro-
biliśmy to razem! Wielkie podziękowania 
za pomoc i zaangażowanie.

Wątkiem przewodnim imprezy było, jak 
5 lat temu, poszukiwanie złota. Ponownie 
na osiedle zawitali członkowie Polskiego 
Bractwa Kopaczy Złota ze Złotoryi z jego 
szefem Wielkim Mistrzem Zbigniewem 

Soją. Ponad 100 
osób zostało prze-
szkolonych z wy-
dobywania złotego 
kruszcu, a najwytr-
walsi wzięli udział 
w amatorskich za-
wodach w poszuki-
waniu złota. Wiel-
kie podziękowania 
członkom złotoryj-
skiego bractwa za przeprowadzenie instruk-
tażu i zawodów, a także kilkudziesięciu 
amatorom, którzy otrzymali specjalne cer-
tyfikaty. Było bardzo wiele atrakcji, które 
relacjonujemy na naszej osiedlowej stronie.

Dziękujemy przede wszystkim sponso-
rom i społecznikom z osiedla za bezintere-
sowną pomoc, wielkie podziękowania dla 
pracowników ZGK Suchy Las.

W czerwcu na osiedlu miało miejsce 
jeszcze jedno wyjątkowe wydarzenie. W 
czwartkowy wieczór na boisku przy So-
snowej odbył się Salsation Colourday. 
Duża frekwencja, aż trzech prowadzących, 
słońce, deszcz, tęcza, kolorowa przestrzeń, 
fantastyczna atmosfera, radość bycia w 
grupie przyjaciół…, grupy do której się 
wraca! Dziękujemy Sandrze Wawrzyniak 
–  znów byliśmy tak licznie razem, w tak 
niesamowitych okolicznościach. 

Zapraszamy po więcej informacji na na-
szą stronę: osiedlegrzybowe.zlotniki.com.

Jarosław Dudkiewicz
Przewodniczący Zarządu Osiedla

OSIEDLE  
GRZYBOWE

***
Pani Violetcie Cygańczyk

wyrazy współczucia i żalu z powodu śmierci 
MAMY

składa
Wójt Gminy Suchy Las

Grzegorz Wojtera
oraz koleżanki i koledzy 

z Urzędu Gminy Suchy Las

***
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To już tradycja!
Festyn rodzinny w Złotkowie jak co 

roku przyciągnął mnóstwo ludzi. Tym 
razem impreza została zorganizowana 8 
czerwca na boisku przy ulicy Żytniej. 

Tego dnia wszyscy jesteśmy dziećmi, 
dlatego atrakcje są zawsze tak różnorodne, 
aby każdy dobrze się bawił bez względu na 
swój wiek. 

Dzieci były cały czas zajęte przez panie 
Animatorki, które wymyślały różne konku-
rencje, a w nagrodę dzieci zdobywały prze-
różne słodkości oraz gadżety. Nie obyło się 
również bez malowania twarzy oraz robie-
nia dziecięcych tatuaży. W międzyczasie, 

kiedy rywalizacja wchodziła na wyższe 
poziomy, rozegrany został koncert Wujka 
Ogórka. Zachęcił on dzieci do wspólnych 
tańców i śpiewów. 

Quady, fotobudka czy dmuchane zjeż-
dżalnie były tak oblegane, że kolejka do 
nich nie miała końca, a Pan od quadów na-
wet po zakończeniu festynu jeździł jeszcze 
z dziećmi, aby każde było zadowolone i 
docenione. 

Dzieci tego dnia nie musiały się niczym 
przejmować, jak tylko poczuły głód mogły 
zjeść pyszną kiełbaskę z grilla, a napoje i 
owoce były bez limitu.

W trakcie imprezy, dorośli mogli na 
chwilę poczuć się dziećmi i urządzili 
małą rywalizację między dwoma grupa-

mi mieszkańców w laserowym paintballu. 
Oczywiście wynik był drugorzędny, liczy-
ła się tylko dobra zabawa. A dzięki małym 
kibicom przyjemnie biegało się z lasero-
wym karabinem, czując ich wsparcie.

Nie możemy się już doczekać kolejnego fe-
stynu rodzinnego. Zatem widzimy się za rok! 

Jowita Surowiec

W ostatnim czasie w sołectwie Jelonek 
oraz całej gminie Suchy Las wiele się wy-
darzyło. Dużym sukcesem  frekwencyj-
nym zakończyły się wybory samorządowe, 
za co serdecznie dziękuję naszym miesz-
kańcom. Gratuluję wyboru Panu Wójtowi 
Grzegorzowi Wojterze oraz nowej Radzie 
Gminy.

Nasza grupa BAB z JELONKA zorga-
nizowała warsztaty związane z dbaniem o 
zdrowie i urodę, ze szczególnym uwzględ-

nieniem automasażu twarzy. Zaintereso-
wanie było tak duże, że konieczne było po-

wtórzenie zajęć z instruktorką Panią Ewą. 
Uczestniczki warsztatów w doskonałych 
humorach spędziły kilka godzin w naszej 
świetlicy i wyraziły chęć kontynuacji ta-
kich spotkań.

Na zaproszenie Zarządu Osiedla Grzy-
bowego mieliśmy także przyjemność być 
mniejszościowym współorganizatorem 
imprezy związanej z Dniem Dziecka – 
GRZYBONALIA. Różnorodne atrakcje 
sprawiły ogromną radość dzieciom i ich 
opiekunom. Spotkanie na boisku przy uli-
cy Sosnowej połączone było ze zbiórką 

charytatywną na rzecz potrzebującego in-
tensywnej rehabilitacji Jarka Stachowiaka. 

Przy Jelonkowym 
stoisku serwowana 
była nasza specjal-
ność, lemoniada z 
dodatkiem hyćki, 
która wszystkim 
bardzo smakowała. 
Bardzo dziękuję za 
otwarte serca dar-
czyńcom, wolonta-
riuszkom, Radzie 
Sołeckiej oraz wszystkim mieszkańcom 
osiedla Grzybowego i Jelonka za pomoc 

i liczny udział w tym wspólnym 
spotkaniu.

Osobne podziękowania dla 
Przewodniczącego Zarządu Osie-
dla Grzybowego Jarosława Dud-
kiewicza za zaproszenie naszego 
sołectwa i licznych sponsorów, 
którzy wsparli finansowo tę inte-
gracyjną imprezę.

Reprezentacja Jelonka wspól-
nie z sołectwem Zielątkowo,  tak-
że aktywnie uczestniczyła przy 
obsłudze Spartakiady z okazji Dni 
Gminy. Rozdawaliśmy lemonia-
dę, owoce i słodycze uczestnikom 
sportowych zmagań. Dziękujemy 
za wspólną pracę.

Andrzej Bartkowiak 
Sołtys Wsi 

ZŁOTKOWO 

JELONEK

Chciałabym wyrazić serdeczne podziękowania za nieocenioną pomoc przy organizacji i obsłudze festynu: Anrzelinie 
Wojtalak, Annie Pentelskiej, Monice Ćwikle, Joannie Brdęk, Joannie Barteckiej, Magdalenie Pedzie, Karolinie Węgielskiej, 

Jowicie Rewers, Krzysztofowi Wojtalakowi, Zbigniewowi Barteckiemu, Maciejowi Ćwikle, Bartłomiejowi Jedut, Wiesławowi 
Węgielskiemu, Mirosławowi Dropikowskiemu, Maciejowi Dobrzykowskiemu. Dzięki Waszemu zaangażowaniu, kreatywności i 

ciężkiej pracy, wydarzenie okazało się sukcesem i przyniosło wiele radości zarówno dzieciom, jak i dorosłym.
Sołtys Wsi Sylwia Sawińska
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Konsultacje społeczne
W świetlicy w Złotnikach 18 czerwca 

odbyły się konsultacje społeczne w spra-
wie organizacji ruchu na terenie wschod-
niej części osiedla ZŁOTNIKI OSIEDLE. 
Dyskusji towarzyszyły spore emocje. Nie 
przeszkodziło to jednak w sformułowaniu 
konstruktywnych wniosków, które sta-
nowić będą dla projektanta podstawę do 

stworzenia nowej wersji koncepcji orga-
nizacji ruchu w tej części naszej gminy. 
W zebraniu uczestniczyli: wójt Grzegorz 
Wojtera, inspektor z Urzędu Gminy Suchy 
Las Józef Klimczewski oraz autor projektu 
z firmy MICROTRAFFIC. Mam nadzieję, 

że wspólnie wypracujemy optymalny pro-
jekt. Kolejne spotkanie za ok. 2 miesiące. 
Więcej na naszej stronie internetowej.
Dzień Dziecka / Dzień Matki 

Co roku osiedlowy Dzień Dziecka / 
Dzień Matki przyciąga sporą grupę dzieci, 
rodziców i dziadków. Podobnie było w tym 
roku. Zarząd Osiedla oraz KGW zapropo-
nowało naszym najmłodszym mieszkań-
com szereg atrakcji, które przy okazji do-
brej zabawy uczyły współpracy w grupie, 
cierpliwości, opanowania i skupienia oraz 
odpowiedzialności. Były zatem warsztaty 

poświęcone właściwej opiece nad naszymi 
czworonożnymi przyjaciółmi, zespołowe 
układanie drewnianej wieży, łucznictwo, 
ogrodowe narciarstwo, ale także smaczna 
kuchnia: banany polane owocowymi sosa-
mi, domowe wypieki oraz kupony na lody. 

Każdy mógł wyjść z 
okolicznościowym 
tatuażem, gustownie 
pomalowaną buzią, 
specjalnymi warko-
czykami i własno-
ręcznie uformowa-
nym balonikiem. 
Cieszymy się, że 
nas tak licznie od-
wiedziliście. Mam nadzieję, że dobrze się 
bawiliście?

Serdecznie dziękuję „staremu i nowemu” 
Zarządowi Osiedla, naszym animatorom, Pa-
niom z KGW oraz bezinteresownie wspiera-
jącym nas mieszkańcom i przedsiębiorcom, 
w szczególności firmie miejczysto.pl.
Inwestycje gminne 

 Pod koniec sierpnia zakończy się for-
malnie budowa ulic Spacerowej i Pagórko-
wej oraz Reja, Prusa i Słowackiego. Plac 
zabaw przy ul. Kochanowskiego wzboga-
cił się o urządzenia siłowni zewnętrznej. 
To inwestycja z funduszu lokalnego. Bar-
dzo dziękuję Referatowi Komunalnemu 
Urzędu Gminy za bardzo sprawną realiza-
cję. Mieszkańcom natomiast życzymy sa-
tysfakcji po każdym treningu.

Bardzo prosimy o śledzenie naszego 
profilu: www.facebook.com/zlotnikiosiedle 
oraz strony: www.zlotniki.suchylas.pl. 
Znajdziecie tam Państwo wszystkie bieżą-
ce informacje o sprawach naszego osiedla.

Michał Przybylski 
Przewodniczący Zarządu Osiedla 

Dzień Dziecka na osiedlu 
„Rodzinne Spanie na Polanie”, pod 

takim hasłem odbyły się obchody Dnia 
Dziecka zorganizowane na osiedlu Suchy 
Las-Wschód przez Zarząd Osiedla. Pierw-
sza tego typu impreza plenerowa miała 
miejsce na polanie Terenu Aktywnej Edu-
kacji i Sportu przy ulicy Bogusławskiego. 

Rodziny samodzielnie rozbiły swoje na-

mioty w pobliżu ogniska i zorganizowały 
teren wokół, a od zarządu otrzymały na-
miotowe latarki. Następnie dzieci uczest-
niczyły w rewelacyjnie zorganizowanych 
podchodach przez zaprzyjaźnioną Kum-
plobazę – prywatną świetlicę dla dzieci, 
a rodzice mogli znaleźć chwilę dla siebie.  
Kolacja przy ognisku, którą każdy sam 
przygotowywał i słodkie pianki z ogniska 
podarowane przez organizatorów, to był 
dobry początek wieczoru filmowego.

O godzinie 21, nieco później niż plano-
wano, rozpoczęło się pierwsze w gminie 
Suchy Las kino plenerowe dla dzieci. Film 

animowany  „Yaka-
ri i wielka podróż” 
zajadając popcorn, 
hot-dogi i gofry ze 
Sweet ICE Cafe 
obejrzało około 230 
osób, a więc nie tyl-
ko uczestnicy „Ro-
dzinnego Spania na 
Polanie”, choć osta-
tecznie rozbitych 
zostało 30 namiotów.  Niestety niespodzie-
wana burza nie pozwoliła nam obejrzeć 
filmu dla dorosłych, ale impreza trwała 
dalej. Kiedy dzieci szybciutko posnęły w 
namiotach, po przejściu burzy część doro-
słych śpiewała przy dźwiękach gitar wokół 
ogniska, o które przez cały wieczór i noc 
dbał niezastąpiony w tym temacie Rafał 
Komarowski – członek zarządu. Poranek 
przywitał nas słońcem i prawdziwym go-
rącym kakao ugotowanym przez panie  
z zarządu. 

Czy się podobało? Czy tak można ob-
chodzić Dzień Dziecka? Z tego co słysze-
liśmy, uczestnicy już czekają na powtórkę 
za rok.

Anna Ankiewicz
   Przewodnicząca Zarządu Osiedla 

ZŁOTNIKI  
OSIEDLE

SUCHY LAS  
– WSCHÓD
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Etap I budowy ścieżki rowerowej – od 
ul. Borówkowej do ul. Nektarowej – jest 
częścią dłuższego odcinka, prowadzącego 
do ul. Pawłowickiej, który realizowany bę-
dzie jako etap II.  

Etap I ścieżki rowerowej powstanie na 
długości ok. 800 metrów. W ramach tego 
zadania  zaplanowano budowę chodników 
z kostki betonowej oraz ścieżek pieszo-ro-
werowych z betonu asfaltowego. Ponadto 
wzdłuż ścieżek została zaprojektowana 

zieleń i miejsca odpoczynku rowerzystów. 
Zadanie to przez Gminę zostało zgłoszo-

ne do projektu partnerskich samorządów 
pt. „Zrównoważona mobilność miejska w 
Metropolii Poznań – Etap I” i będzie reali-
zowane w ramach Zintegrowanych Inwe-
stycji Terytorialnych. Metropolia Poznań 
jako wnioskodawca i lider na to przedsię-
wzięcie, na które składa się jeszcze osiem 
zadań wskazanych przez inne samorządy,  
pozyskała  unijne dofinansowanie. 

Zadanie naszej Gminy szacowane jest 
na kwotę ponad 3 mln zł, a przyznane do-
finansowanie stanowi 70% jego wartości, 
czyli pond 2,2 mln zł.       

BS

Wyniesione skrzyżowanie zostało wy-
budowane z kostki betonowej. Na każdym 
z wylotów skrzyżowania powstały aktyw-
ne przejścia dla pieszych.  

– Poprzez tę inwestycję w tym miejscu 
chcieliśmy uporządkować ruch pieszych i 
zapewnić im maksymalnie bezpieczeństwo. 
W pobliżu znajduje się budynek świetlicy 
oraz teren rekreacji i zabaw dla dzieci i 
młodzieży – informuje Józef Klimczewski 
z Referatu Komunalnego Urzędu Gminy 
Suchy Las. 

Jeżeli chodzi o aktywne przejścia dla 
pieszych, to składają się na nie aktywne 
oznakowania wyposażone w system de-
tekcji ruchu. Zamontowane czujniki powo-
dują, że gdy pieszy zbliża się do przejścia, 
system automatycznie włącza oświetlenie 
w znakach pionowych. 

– Przy przejściach zostało wybudowa-
ne oświetlenie, specjalnie dedykowane 
dla ruchu pieszego. Światła są skierowane 
na przejścia, aby zapewnić jak najlepszą 
widoczność pieszych i jednocześnie nie 
oślepiać kierowców. Ponadto przed przej-
ściami dla pieszych zamontowano tzw. 

kocie oczka, czyli punktowe elementy od-
blaskowe, dzięki którym przejścia stają się 
bardziej widoczne dla kierowców – dodaje 
Józef Klimczewski. 

Zadanie to o wartości ponad 340 tys. zł 
Gmina wykonała przy udziale środków 
zewnętrznych. Z Rządowego Funduszu 
Rozwoju Dróg zostało przyznane dofinan-
sowanie w wysokości ok. 267 tys. zł.

Budowa wyniesionego skrzyżowania 
z przejściami dla pieszych to I etap upo-
rządkowania i spowolnienia ruchu na ulicy 
Złotej. Temat ten został wywołany przez 
mieszkańców na jednym z zebrań w Złot-
kowie i wówczas wskazano na aktualnie 
wprowadzone rozwiązania. Gmina po zre-
alizowaniu tej inwestycji poprawiającej 
bezpieczeństwo pieszych uczestników ru-
chu będzie prowadzić obserwacje i w mia-
rę potrzeb stosować dalsze rozwiązania.

bs

Kolejna inwestycja  
w bezpieczeństwo
Poprawa bezpieczeństwa niechronionych uczestników ruchu drogowego poprzez budowę 
wyniesionego skrzyżowania z przejściami dla pieszych – to zadanie, które zostało 
zrealizowane na ulicach Sobockiej i Złotej w Złotkowie. 

Powstanie I etap ścieżki  
rowerowej wzdłuż Obornickiej
Gmina ogłasza przetarg na realizację I etapu budowy ścieżki rowerowej wzdłuż ulicy 
Obornickiej. To pierwsza dobra wiadomość. Druga jest taka, że Gmina na to zadanie 
otrzymała dofinansowanie unijne. 

REKLAMA

Chludowo, ul. Nad Torem 15A
tel.: 602 249 728, 61 811 65 65 

www.ex-meble.pl
piotr.nowicki@ex-meble.pl

ZAKŁAD STOLARSKI

EX MEBLE 
na każdy wymiar

 

AUTOMATYKA 
DO BRAM

Ogrodzenia – bramy

602 45 88 47
Chludowo, ul. Poznańska 19

• ekspresowe naprawy protez• ekspresowe naprawy protez
• wykonywanie protez zębowych• wykonywanie protez zębowych
• protezy elastyczne• protezy elastyczne
•  indywidualne szyny ochronne dla •  indywidualne szyny ochronne dla 

osób uprawiających sport osób uprawiających sport 

Suchy Las, Os. Poziomkowe 4, tel. 602 79 29 20
(róg ulic Truskawkowej i Jeżynowej)

LABOLATORIUM TECHNIKI DENTYSTYCZNEJ
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Inwestycja ta zostanie zrealizowana w 
formule projektuj i buduj i będzie kosz-
tować ponad 853 mln zł. Jak informuje 
GDDKiA – Oddział Poznań,  wykonawca, 
którym jest konsorcjum firm Kobylarnia i 
Mirbud,  ma 10 miesięcy na opracowanie 
projektu budowlanego i złożenie wniosku 
o wydanie decyzji o zezwoleniu na reali-
zację inwestycji drogowej (ZRID). Zakła-
da się, że jej procedowanie zajmie siedem 
miesięcy, a na prace w terenie przypadną 

kolejne 22 miesiące.
W ramach inwestycji powstaną m.in. 

dwie jezdnie po dwa pasy ruchu, węzły 
drogowe: Oborniki oraz Chludowo, wybu-
dowanych zostanie 38 obiektów inżynier-
skich, w tym na wysokości Obornik most 
przez rzekę Wartę, miejsca obsługi podróż-
nych Oborniki Wschód i Oborniki Zachód, 
dodatkowe drogi / jezdnie do obsługi ruchu 
z terenów przyległych do pasa drogowego. 

– Droga ekspresowa będzie przebie-

gać po wschodniej stronie miejscowości 
Rożnowo, Kowanowo, Oborniki, Ocieszyn 
i Świerkówki oraz po stronie zachodniej 
miejscowości Łukowo, Gołaszyn i Chludo-
wo. Ominie tereny Natura 2000 znajdujące 
się w okolicy rzeki Warty. Odcinek włączy 
się do istniejącego już węzła Poznań Pół-
noc i zachodniej obwodnicy Poznania – 
objaśnia GDDKiA. 

Prace budowlane planuje się, że  roz-
poczną się jeszcze pod koniec 2025 roku. 
Z czasu realizacji robót wyłączone będą 
okresy zimowe od 16 grudnia do 15 marca. 
Całość inwestycji ma zostać zakończona  
w II kwartale 2028 roku. 

Zebrała BS

Nowym odcinkiem S11  
pojedziemy za cztery lata
Generalna Dyrekcja Dróg Krajowych i Autostrad 3 lipca podpisała umowę z wykonawcą  
na zaprojektowanie i budowę drogi ekspresowej S11 na odcinku Oborniki – Poznań wraz  
z obwodnicą Obornik. 

Wydział Nieruchomości i Planowania Przestrzennego przypomina o wyłożeniach do publicznego wglądu następujących dokumentów:

planowanie przestrzenne 
w gminie Suchy Las

URZĄD GMINY SUCHY LAS
WYDZIAŁ NIERUCHOMOŚCI

I PLANOWANIA PRZESTRZENNEGO

w y ło że n i a  d o  p u b l i c z n e g o  w g ląd u  -  l i p i e c / s i e r p i eń  2 0 2 4  r .

Zapraszamy również do kontaktu telefonicznego 
pod nr: 61 8926 504/509

oraz mailowego: konsultacje.npp@suchylas.pl 

Akt Planowania Przestrzennego Wyłożenie Dyskusja publiczna Składanie uwag

Studium uwarunkowań i kierunków
zagospodarowania przestrzennego

28.06 - 21.07
8.07, g. 16:00 Chludowo
15.07, g. 16:00 Octopus

do 13.08

MPZP Golęczewo - rejon ulic Promienistej,
Dworcowej i Lipowej - część I - stara remiza

MPZP Golęczewo - rejon ulic Promienistej,
Dworcowej i Lipowej - część II

MPZP Suchy Las - Północny Wschód

01.07 - 21.07

MPZP Suchy Las - rejon ulic Wojciecha
Bogusławskiego, Alejowej i Meteorytowej

05.07 - 26.07

12.07 - 05.08

15.07 - 06.08

17.07,  g. 15:30
Octopus

17.07,  g. 16:30
Octopus

22.07,  g. 16:00
Octopus

22.07,  g. 17:30
Octopus

do 4.08

do 9.08

do 20.08

do 21.08
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Z dokumentami można zapoznać się na stronie bip.suchylas.pl / Planowanie i zagospodarowanie przestrzenne.

FO
T. 

SŁ
AW

OM
IR

 W
ĄC

HA
ŁA



gazeta  sucholesk a16

 Ale po co segregować?

Z przeprowadzonych badań wynika, że coraz większy odsetek ludzi uznaje segregację
odpadów za ważny i konieczny element dbania o środowisko. Często niestety nasze działa
mimo dobrych chęci nie przynoszą zamierzonego skutku. Przykładem może być chęć
posegregowania wszystkich wytwarzanych odpadów w sposób selektywny - bo co zrobić,
gdy po zjedzonym obiedzie zostają nam na talerzu kości, ości, resztki mięsa?  Doskonale
wiemy, że nie należy wyrzucić ich ani do niebieskiego, ani do żółtego worka. W workach na
szkło również nie należy ich umieszczać. Zostają nam dwie możliwości - pojemnik brązowy i
grafitowy. Definicja bioodpadów wskazuje, że są to m. in. biodegradacyjne odpady z
ogrodów, parków, odpady spożywcze i kuchenne z gospodarstw domowych. Bingo! Znając
definicję wyrzucamy resztki z naszego talerza do brązowego pojemnika. Czy było to
prawidłowe zachowanie? Niestety nie. Mimo tak skonstruowanej definicji odpady
pochodzenia zwierzęcego należy wyrzucać do opadów zmieszanych - głównie z powodów
sanitarnych (nieprzyjemny odór oraz pojawienie się larw). Warto zwrócić również uwagę, że
rozkładające się odpady pochodzenia zwierzęcego wydzielają zwiększone ilości metanu,
który może niekorzystanie wpłynąć na proces kompostowania. 

Czy warto segregować? 

TAK! Prawidłowa segregacja bioodpadów wpływa na ich prawidłowy recykling -
wytworzenie wartościowego kompostu dla roślin ogrodowych czy możliwość
rekultywowania terenów zdegradowanych lub składowisk odpadów.   

Akcja
SEGREGACJA

gmina Suchy Las

Kości, mięso, ryby, sery i inne
odpady pochodzenia zwierzęcego

SEGREGUJ – BO WARTO!
www.zgksuchylas.eu

Odpady

zmieszane

Ranne lub martwe zwierzę przy drodze – sprawdź, gdzie zgłosić!
Referat Ochrony Środowiska Urzędu Gminy Suchy Las informuje. W przypadku konieczności podjęcia interwencji w stosunku 

do zwierząt rannych, uwięzionych bądź martwych w pasach drogowych oraz na terenach publicznych gminy Suchy Las, zgłoszenia 
należy kierować do Straży Gminnej Gminy Suchy Las w dniach i godzinach jej funkcjonowania, tj. (dni robocze) pn.- pt. 6.00  
– 22.00 oraz soboty 10.00 – 18.00, dzwoniąc pod nr tel. 61 8125 181 lub 606 310 419. W pozostałe dni i godziny należy dzwonić 
na Komisariat Policji w Suchym Lesie pod nr tel. 47 77 130 10.

ADOPTUJ PRZYJACIELA!

Farcik został odebrany ze złych warun-
ków… Od razu zauważyliśmy, że jest to 
psiak, który przez wiele lat nie miał oka-
zji do zabawy i kontaktu z ludźmi. Jed-
nak Fart ma w sobie ogromny potencjał 
i niezwykłe serce, które tylko czeka na 
okazję, by rozkwitnąć. Nasza przygoda z 
Farcikiem rozpoczęła się od wielu godzin 
spędzonych na cierpliwym nawiązywaniu 
relacji z nim. Bojący się ludzi i nieufny 
wobec nowych twarzy, potrzebował cza-
su, aby zacząć nam ufać. Ale nie poddali-
śmy się, bo wiedzieliśmy, że gdzieś tam w 
tym drobnym psiaku drzemie prawdziwy 
skarb. Fart uwielbia zabawę, szczególnie 
gonienie za piłkami i bieganie z szarpa-
kami. To momenty, które sprawiają mu 
ogromną radość, a my cieszymy się wi-
dząc, jak nasz przyjaciel zaczyna odkry-
wać radość z życia. Jednak nie wszystkie 
jego strachy udało się nam jeszcze prze-
pracować. Nadal potrzebuje delikatnego 

podejścia i zrozumienia, by po-
czuć się pewnie w towarzystwie 
nowych osób. Spacer w nowym 
miejscu to dla Farcika nadal wy-
zwanie, ale widzimy ogromny po-
stęp. Z każdym dniem staje się co-
raz bardziej odważny, zapominając 
o strachu i węsząc z ciekawością 
wszystko, co go otacza. Dzięki na-
szej ciągłej pracy, Fart przekształcił 
się w wielkiego pieszczocha, który 
uwielbia być w bliskim kontakcie 
z ludźmi, okazywać wdzięczność i 
cieszyć się każdym dniem. 
Jeśli rozważasz adopcję Farcika, 
pamiętaj, że to wyjątkowy piesek, 
który potrzebuje opieki, zrozu-
mienia i cierpliwości. Jednak z do-
świadczenia wiemy, że zdecydowa-
nie łatwiej i szybciej Farcik otworzy 
się w domu niż w schronisku. Daj 
mu szansę, umów się na spotkanie 
w Schronisku dla Zwierząt w Ska-
łowie, telefon – 783 552 272. 



06 •  l ip iec  2024 1 7

Jeżeli chodzi o Sucholeską Łąkę, za-
danie to jest częścią dużego projektu pn. 
„Wsparcie małej retencji wodnej i rozwój 
zielono-niebieskiej infrastruktury na ob-
szarze Metropolii Poznań – Etap I” w ra-
mach Zintegrowanych Inwestycji Teryto-
rialnych. 

Liderem tego projektu jest Metropolia 
Poznań, która pełni także rolę wniosko-
dawcy, a Gmina Suchy Las, obok innych 
sześciu samorządów (Poznania, Kostrzy-
na, Obornik, Murowanej Gośliny, Rokiet-
nicy, Śremu), została partnerem projektu. 

W przypadku Sucholeskiej Łąki, przed-
miotem zadania jest opracowanie i wdro-
żenie systemu regulowania zasobów wod-
nych, w tym regulowania retencji poprzez 
sterowanie z wykorzystaniem Internetu 
Rzeczy (chodzi o system funkcjonujący 
na zasadzie połączonych ze sobą urządzeń, 
podłączonych do Internetu, wchodzących 
w interakcje poprzez wymianę informacji, 
za pośrednictwem sieci).

– Budowa urządzeń systemu retencjo-
nowania wód na terenie gminy Suchy Las 

poprawi warunki wodne terenów znajdują-
cych się wokół Sucholeskiej Łąki. Projekto-
wane urządzenia pozwolą na zatrzymanie 
wód w przypadku suszy oraz przyjęcie do-
datkowych zasobów wodnych w przypadku 
powodzi. Wybudowana zostanie również 
bezprzewodowa stacja meteorologiczna, 

która na bieżąco będzie reagować na zmia-
ny aktualnych warunków pogodowych i 
wilgotnościowych oraz będzie ostrzegała 
przed niebezpiecznymi zjawiskami pogo-

dowymi – wyjaśniają pracownicy Urzędu 
Gminy Suchy Las.

Całość zadania została oszacowana na 
kwotę ok. 490 tys. zł. Natomiast wartość 
dofinansowania wynosi ponad 340 tys. zł. 

Z unijnym dofinansowaniem w wyso-
kości blisko 0,5 mln zł Gmina przeprowa-
dzi także rewitalizację zbiornika wodnego 
„Balaton” w Chludowie. Środki zostały 
przyznane ze wsparcia operacji typu „Za-
rządzanie zasobami wodnymi” w ramach 
poddziałania „Wsparcie na inwestycje 
związane z rozwojem, modernizacją i do-
stosowywaniem rolnictwa i leśnictwa” 
objętego Programem Rozwoju Obszarów 
Wiejskich na lata 2014-2020.

Rewitalizacja tzw. chludowskiego Bala-
tonu obejmie m.in. odmulenie, odnowienie 
faszyny, wyprofilowanie zbiornika, wy-
mianę zastawki na odpływie oraz zagospo-
darowanie terenu wokół. 

– Prace, które zostaną wykonane po-
zwolą na prawidłowe funkcjonowanie 
zbiornika wodnego, magazynowanie wody, 
kiedy występuje jej nadmiar i wykorzy-
stywanie w okresach suszy w rolnictwie.  
Oszacowany obszar pozytywnego oddzia-
ływania na użytki rolne inwestycji to 65 
ha – informują pracownicy sucholeskiego 
Urzędu. Poza tym inwestycja ta wpłynie 
korzystnie na bioróżnorodność zbiornika 
poprzez wprowadzenie roślinności pływa-
jącej i przybrzeżnej, a także pod kątem re-
kreacyjnym, stwarzając atrakcyjne miejsce 
do spacerów i relaksu.  BS

Retencja – kluczowy element 
zarządzania zasobami wodnymi 
oraz ochrony środowiska
Gmina Suchy Las otrzyma unijne dofinansowanie na dwie inwestycje związane z poprawą 
gospodarki wodnej i zdolności retencyjnych. Chodzi o „Budowę systemu retencjonowania 
wód na terenie naturalnego parku Sucholeska Łąka” oraz „Konserwację zbiornika wodnego 
„Balaton” w miejscowości Chludowo”.

Można tu spacerować, pojeździć na ro-
werze, posiedzieć na ławce. Jest pięknie, 
szczególnie teraz latem. Ścieżki przebie-
gają pomiędzy podmokłymi łąkami, a bar-
dziej suche miejsca wypełniają drzewa i 
kwiaty. Można, siedząc na ławeczce, wsłu-
chać się w brzęczenie owadów i śpiew pta-
ków. W okolicy roznosi się też – zwłaszcza 
u kresu dnia – głośny rechot żab z dużego, 
zarośniętego rzęsą stawu. Sucholeska Łąka 
przypadła do gustu zarówno starszym, jak 
i bardzo młodym mieszkańcom. 

Niestety, jako częsty bywalec tego 
urokliwego miejsca, odczuwam pewien 
dysonans. W pobliżu ławeczek dość czę-
sto znajduję opakowania po jedzeniu lub 
napojach, porzucone w trawie. A przecież 
są kosze na śmieci, oraz kosze na psie od-
chody. Nasz gminny Zakład Gospodarki 
Komunalnej sprząta teren dwa razy w ty-
godniu, kosze więc nie są przepełnione. 
Jak zapewnił mnie kierownik Referatu Ko-
munalnego Urzędu Gminy – pan Damian 
Torba – planowane jest zwiększenie liczby 
koszy parkowych. 

Zachęcamy wszystkich kochających 
Naturę do odwiedzenia Sucholeskiej 

Łąki i apelujemy, aby nie pozostawiać 
tam nic, co zakłóciłoby klimat tego miej-
sca. Przypominam, że dwa hektary łąki 
znajdują się w Suchym Lesie u zbiegu ulic 
Bogusławskiego i Rolnej.

     
 Joanna Nowak

SUCHOLESKA ŁĄKA 
NIE ZOSTAWIAJ TAM „PAMIĄTEK” PO SOBIE!
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Do egzaminu jako ostatni przystąpi-
li uczniowie ze Szkoły Podstawowej nr 2 
w Suchym Lesie, którzy zdawali na kartę 
rowerową na placu manewrowym przy su-
choleskiej „Jedynce”. 

–  Uczniowie do egzaminu na kartę ro-
werową przygotowują się podczas lekcji 
techniki. My jako Straż Gminna dodatkowo 
spotykamy się z dziećmi w czasie ich zajęć 
szkolnych, rozdajemy i omawiamy kodeks 
rowerowy. Pomagamy doskonalić umiejęt-

ność samodzielnego i bezpiecznego poru-
szania się rowerem po drogach – wyjaśnia 
Sylwia Szenk. 

Uzyskanie karty rowerowej, którą po 
poprawnie zdanym egzaminie wydaje dy-
rektor szkoły, jest niezwykle ważne. W 
trakcie przygotowań do egzaminu młodzi 
ludzie uczą się podstawowych przepisów, 
sygnalizacji świetlnej oraz znaków dro-
gowych, co zwiększa ich bezpieczeństwo 
na drodze i pozwala na bardziej odpowie-

dzialne i świadome uczestnictwo w ruchu 
drogowym. Ponadto przyswajają wiedzę 
z zakresu kultury jazdy rowerem, odpo-
wiedniego wyposażenia roweru i nosze-
nia kasku ochronnego. Dzięki temu dzieci  
i młodzież zyskują pewność siebie podczas 
jazdy, co może również wpłynąć na ich 
bezpieczeństwo jako pieszych i przyszłych 
kierowców samochodów.

Przy tej okazji warto przypomnieć, że 
zgodnie z przepisami karta rowerowa upo-
ważnia rowerzystów od 10 do 18 lat do 
jazdy rowerem po drogach publicznych.  
W innym przypadku, jak dodaje strażnicz-
ka Sylwia Szenk, po drogach dzieci i mło-
dzież mogą poruszać się rowerem jedynie 
w towarzystwie opiekuna dorosłego lub 
osoby, która posiada kartę rowerową.

bs

Karta rowerowa ważna sprawa!
Ponad 220 uczniów z gminnych szkół podstawowych w tym roku szkolnym przystąpiło 
do egzaminu na kartę rowerową. Wiedzę teoretyczną i umiejętności praktyczne 
czwartoklasistów sprawdzali strażnicy ze Straży Gminnej – Sylwia Szenk i Mariusz 
Andrzejewski, którzy także podczas roku szkolnego zaznajamiali młodych ludzi z zasadami 
ruchu drogowego.

Kluczową zmianą jest kontynuowanie 
jednej formy zakwaterowania uchodźców 
– w obiektach, prowadzonych na polece-
nie wojewodów. Tym samym z dniem 30 
czerwca br. zakończyło się wsparcie, ofe-
rowane dotychczas na podstawie art. 13, 
polegające na zapewnieniu świadczenia 
pieniężnego gospodarzom, którzy udzielali 
zakwaterowania i wyżywienia obywatelom 
Ukrainy w lokalach prywatnych.

Osoby goszczące będą mogły składać 
wnioski o rekompensatę poniesionych do 
30 czerwca br. kosztów zakwaterowania 
i wyżywienia uchodźców do końca lipca. 
Wnioski złożone w tym okresie będą roz-
patrywane na dotychczasowych warun-
kach.

Obywatele Ukrainy, którzy nadal wy-
magają wsparcia, mogą się zgłaszać do 
właściwego miejscowo wojewody, który 
udzieli im pomocy na zasadach określo-

nych w art. 12 ustawy, wskazując wolne 
miejsce w obiekcie zbiorowego zakwate-
rowania.

Numery telefonu infolinii w Urzędzie 
Wojewódzkim dla osób poszukujących za-
kwaterowania: 987 (całodobowo), 61 854 
11 72 (w godzinach pracy Urzędu). 
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Istotne zmiany w ustawie  
o pomocy obywatelom Ukrainy
Z dniem 1 lipca br. weszła w życie ustawa o zmianie ustawy o pomocy obywatelom Ukrainy 
w związku z konfliktem zbrojnym na terytorium tego państwa. Ustawa ta przedłuża 
legalność pobytu obywateli Ukrainy do 30 września 2025 r. i wprowadza szereg zmian  
w zakresie narzędzi wsparcia uchodźców.

REKLAMA

RENOWACJA  
TAPICERKI

tel. 501 734 480

RENOWACJA  
TAPICERKI

tel. 501 734 480
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Uroczystościom, które w gminnych 
placówkach oświatowych odbyły się z 
okazji zakończenia roku szkolnego klas 
ósmych, towarzyszyły podsumowania, po-
dziękowania, chwile wzruszenia i radości. 

Uczniowie oprócz świadectw 
otrzymali także nagrody – 
przyznawane przez szkoły 
m.in. za udział w olimpia-
dach, akcjach, konkursach. 
Tradycyjnie wręczone zostały 
także nagrody samorządowe, 
czyli „Nagrody Wójta” oraz 
nagrody przyznawane dla 
uczniów na wniosek sołtysów 
i przewodniczących zarządów 
osiedli. 

„Nagrodami Wójta” – za 
najlepsze wyniki w nauce oraz wzorowe 
lub bardzo dobre zachowanie zostali uho-
norowani z poszczególnych szkół podsta-
wowych następujący absolwenci:
•  Szkoła Podstawowa nr 1 w Suchym Le-

sie: Bruno Laufer, Michał Juszczak, Olga 
Nowicka;

•  Szkoła Podstawowa nr 2 w Suchym Le-
sie: Marcin Żabicki, Oskar Kubacki, Ga-
briela Wodzisławska;

•  Szkoła Podstawowa w Zespole Szkół w 
Chludowie: Zuzanna Franczak, Marceli-
na Domin, Paweł Więcek;

•  Szkoła Podstawowa w Zespole Szkół w 
Biedrusku: Pola Ludwiczak, Lena Na-
worska, Hanna Sinica.

– Ta szkoła była wyśmienita, nauczy-
ciele też byli bardzo mili, naprawdę fajna 
nauka, super – podkreślił po zakończeniu 
uroczystości Bruno Laufer, laureat „Na-
grody Wójta” ze Szkoły Podstawowej nr 1 
w Suchym Lesie. – Jaki jest przepis na 
sukces w nauce? Systematyczność jest bar-
dzo ważna, dlatego każdemu zawsze mó-
wię, żeby uczyć się systematycznie. Języki 
obce, geografia i matematyka, to są moje 

mocne strony. Bardzo lubię te przedmioty. 
Czy dużo czasu poświęcam na naukę? No 
tak, dużo czasu, ale staram się to łączyć z 
życiem towarzyskim oraz treningami piłki 
nożnej.

Oprócz „Nagród Wójta”, corocznie na 
wniosek przedstawicieli jednostek pomoc-
niczych uczniowie wyróżniani są także za 
działalność społeczną, na rzecz szkoły. W 
tym roku szkolnym uhonorowani zostali 

przez Zarząd Osiedla Suchy Las – Maja 
Grzegorzewska, przez Zarząd Osiedla Su-
chy Las – Wschód – Kacper Binczewski, 
przez Zarząd Osiedla Biedrusko – Laura 
Sopolińska oraz przez Radę Sołecką Chlu-
dowo – Antonina Klementowicz.

– Nie spodziewałam się tej nagrody kom-
pletnie. Jestem zaskoczona, ale szczęśliwa 
– zaznaczyła z radością Antonina Klemen-

towicz ze Szkoły Podstawowej 
w Zespole Szkół w Chludowie. 
– Wcześniej należałam do sto-
warzyszenia Chludowian, teraz 
jestem w stowarzyszeniu Orkie-
stra Dęta w Chludowie, gdzie 
gram na trąbce. Jeżeli chodzi o 
szkołę, to głównie angażowałam 
się w dekoracje przy różnych 
spektaklach i uroczystościach. 
Planowałam też, gdzie co będzie 
stało, ale też kto jak ma wystę-
pować. 

Wszystkim uczniom gratulujemy odnie-
sionych sukcesów. Przed Wami teraz dwa 
miesiące wakacji. Życzymy Wam, by były 
pełne niezapomnianych przygód i wrażeń!

bs

„Wakacje, znowu są wakacje”
Zakończenie roku szkolnego, to dla wszystkich uczniów ważny dzień. Szczególny dla tych, 
którzy żegnają się ze swoją szkołą, by rozpocząć kolejny etap edukacji. 
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Świadczenie dobry start przysługu-
je raz w roku na dziecko uczące się w 
szkole, aż do ukończenia przez nie 20. 
roku życia. Na dziecko niepełnospraw-
ne, uczące się w szkole,  świadczenie 
przysługuje do ukończenia przez nie 24. 
roku życia.

Wnioski o świadczenie dobry start 
można składać do ZUS tylko drogą elek-
troniczną:

•  portal PUE ZUS lub aplikację mo-
bilną mZUS,

•  portal informacyjno-usługowy 

Emp@tia na stronie https://empatia.
mpips.gov.pl, bankowość elektro-
niczną.

Wnioski drogą online  można składać 
do 30 listopada. Jak informuje Minister-
stwo Rodziny, Pracy i Polityki Społecz-
nej, złożenie wniosku w lipcu lub sierp-
niu gwarantuje wypłatę świadczenia nie 
później niż do 30 września. Gdy wnio-
sek zostanie złożony w kolejnych mie-
siącach (we wrześniu, październiku lub 
listopadzie), to wsparcie trafi do rodziny 
w ciągu 2 miesięcy od złożenia wniosku.

300 zł jednorazowego wsparcia  
dla wszystkich uczniów rozpoczynających rok szkolny
Zakład Ubezpieczeń Społecznych 1 lipca rozpoczął przyjmowanie wniosków  
o ustalenie prawa do świadczenia dobry start w związku z rozpoczęciem roku 
szkolnego 2024/2025.
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Wasilewski powiedział kiedyś: „Miej 
taki punkt widzenia, z którego widać dru-
giego człowieka”. A jak to jest w naszej 
gminie? Czy widzimy drugiego człowie-
ka? Czy widzimy również osoby z niepeł-
nosprawnościami? Czy jeszcze spotykają 
się one z wieloma przeszkodami, które 
utrudniają im swobodne 
poruszanie się? 

Otóż widzimy, jest do-
brze i z dnia na dzień co-
raz lepiej. Zasadniczym 
elementem wyrównania 
szans jest zapewnienie 
maksymalnej dostępno-
ści przestrzeni publicz-
nych, takich jak: siedziby 
urzędów, przychodni le-
karskich, dworce, parki, 
miejsca rekreacji i wypo-
czynku, obiekty szkolnic-
twa itp. Mam tutaj na my-
śli możliwość samodzielnego korzystania 
z wyżej wymienionych obiektów i miejsc 
przez osoby z niepełnosprawnościami, 
poruszające się na wózkach inwalidzkich 
oraz te poruszające się przy pomocy cho-
dzików, czy też osoby niewidome. 

Nasza Gmina otrzymała wyróżnienie 
w konkursie „Tworzymy Przestrzeń dla 
Wszystkich” przede wszystkim za projekt 
Sucholeskiej Łąki – przestrzeni przyja-
znej dla osób z niepełnosprawnościami, z 
naturalnym centrum sensorycznym. Waż-
ne jest jednak to, że w ostatnim czasie w 
obszarze działań dostępności mamy wiele 
nowych pozycji. Wymienić tu mogę: budo-
wę windy w szkole w Chludowie, montaż 
systemu nawigacyjno-informacyjnego To-
tupoint w budynku Urzędu Gminy i Straży 
Gminnej, zakup krzesła ewakuacyjnego do 
Urzędu Gminy, wyposażenie stanowisk do 
obsługi klientów w pętle indukcyjne, czy 
zrealizowanie projektu (Nie) tacy sami (tu 
zachęcam do zapoznania się z tematem na 
stronie suchylas.pl / Samorząd gminny / 
Dostępność. Ponadto gminna komunikacja 
publiczna dostosowana jest do przewozu 
pasażerów na wózkach i z wózkami, a plat-
formy przystankowe są podwyższane. Re-
ferat Komunalny Urzędu Gminy prowadzi 
bieżące prace nad obniżaniem chodników 
i wprowadzaniem sygnalizacji dźwiękowej  
przy przejściach dla pieszych, montażem 
zabawek dźwiękowych i gier terenowych 
na Terenie Aktywnej Edukacji i Sportu w 
Suchym Lesie. Na placu zabaw Zająca Po-
ziomki w Suchym Lesie mamy huśtawkę 

dla dzieci z niepełnosprawnościami. Nowe 
obiekty takie jak Stary Bar w Chludowie 
czy dworzec w Złotnikach są opatrzone 
ścieżkami dla niewidzących. Park Wodny 
Octopus przed wejściem do obiektu wypo-
sażony jest w podjazd dla wózków, w środ-
ku jest winda przystosowana dla osób z 

niepełnosprawnościami oraz osobna szat-
nia i przebieralnia, a idąc dalej basen spor-
towy z podnośnikiem basenowym, czyli 
stabilnym siedziskiem z oparciem, umoż-
liwiającym bezpieczne opuszczenie osoby 
z niepełnosprawnością do wody. I pewnie 
mogłabym wymienić jeszcze wiele takich 
przykładów, ponieważ w gminie Suchy 
Las dbamy o osoby posiadające dysfunk-
cje wzroku lub słuchu, o osoby które mają 
problemy z samodzielnym poruszaniem 
się. Wiemy co to jest integracja społeczna 
i nie chcemy, aby gorszy stan zdrowia był 
przeszkodą w pełnym uczestnictwie we 
wszystkich płaszczyznach życia, a także 
aby nie stanowił podstawy do opiniowa-
nia danej jednostki jako np. potencjalnego 
współpracownika, partnera czy generalnie 
człowieka.   

Możemy się również pochwalić super 
trenerem osób z niepełnosprawnościami, 
bo pan Dawid Lis to sucholesianin. Ten 

reprezentant kadry 
polskiej w boksie, 
sam porusza się na 
wózku inwalidz-
kim i prowadzi trzy 
razy w tygodniu 
zajęcia dla osób z 
dysfunkcją rucho-
wą w znajdującej 
się po sąsiedzku 
Iron Arenie. Mia-
łam niebywałą przyjemność odwiedzić 
tę wspaniałą grupę ludzi i zobaczyć ich  
w akcji. To nie był tylko trening siło- 
wo-wytrzymałościowy. Tam działa się ma-

gia, wirowała dobra ener-
gia i zarażała wszystkich 
dookoła. Uśmiech nie 
schodził z twarzy i na-
wet trudno było utrzymać 
powagę do zdjęcia (które 
załączam do artykułu). To 
ludzie z pasją, tacy którzy 
nie zabiegają o najwyższe 
wynagrodzenia finansowe 
– oni wiedzą co w życiu 
ma wartość. Klub oraz 
trener Dawid nie pobiera 
od swoich podopiecznych 
opłat, największą warto-

ścią dla nich jest dobra energia, którą gdy 
się dzielimy, to ją mnożymy. Pewnie dla-
tego przychodzi tam od kilku lat również 
grupa sucholeskich seniorów i wylewając 
pot w trakcie ćwiczeń produkuje endorfiny 
i uśmiech. W trakcie mojej wizyty w Iron 
Arenie usłyszałam słowa Johna Woodena: 
„Nie pozwól, by to, czego nie możesz zro-
bić, miało wpływ na to, co możesz zrobić”. 
To skłoniło mnie do zapytania, czy istnie-
je możliwość prowadzenia takich zajęć w 
Suchym Lesie? I tak, jest taka opcja. Je-
żeli są w naszej gminie osoby z niepełno-
sprawnościami, które też czują moc i chcą 
działać na swoją korzyść, to zapraszam 
do kontaktu ze mną,  Anną Ankiewicz lub 
Sylwią Szenk – przewodniczącymi zarzą-
dów osiedli Suchy Las-Wschód i Suchy 
Las. Wspólnie stwórzmy w Suchym Lesie 
grupę osób, która będzie chciała ćwiczyć 
wykorzystując siłownie zewnętrzne w na-
szej gminie? 

Zostawię Was Drodzy Sąsiedzi z tym 
pomysłem oraz poproszę o to abyście nie 
byli obojętni. To chyba najgorsze. Ta część 
osób, która nie wykazuje zainteresowania 
tematem, wpływa na skalę wykluczenia 
społecznego, jakiemu podlegają osoby  
z niepełnosprawnościami. A to nie jest już 
tylko problem tej społeczności, lecz ogó-
łu. Należy zatem pamiętać, że izolując się 
od tego zagadnienia bądź działając na jego 
niekorzyść, szkodzimy całemu społeczeń-
stwu. 

Pozdrawiam jak zwykle serdecznie 
Wiesia Prycińska 

Radna Gminy Suchy Las 

Nie pozwól, by to, czego nie 
możesz zrobić, miało wpływ  
na to, co możesz zrobić
Nie wiedziałam, a już wiem to cykl artykułów, które dedykuję wszystkim mieszkańcom 
gminy Suchy Las zainteresowanym lokalnym prawem i obyczajami tu panującymi. 
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All inclusive – część 2/2
(…) – Suchej no – ściszając głos zaczął 

Geniu. – Moja wymarała Ci takie ekstra 
wakaje do Turcji na tydziń. (…) Wsiodosz 
do flugcuga na Ławicy i za trzy godzin-
ki jesteś na miejscu. Blajba pjinkno zu-
pełnie przy plaży. Bachać się tyż możesz 
wew basynie pod samiuśkim oknym. (…) 
Od ósmej rano do jedynastej wieczorem 
wszystko co frykosz albo trynkniesz jest 
za mochę… 

Rzeczywiście po tygodniu Geniu był 
nie do poznania. Jak go szpekłem, z mety 
pomyślołem, że klara w tyj Turcji chyba 
mocno dawała, bo sznupę mioł czorną jak 
Boska zimia. Wyglundoł tyż jak dobrze 
upasiuny chomik. Fulfy nadmuchane, 

bebzol spod wierzchniej katany się wy-
lywo. – Dobrze wyglundosz – zacząłem. 
– Tej, ty ni mosz pojęcia jak nos tam fu-
trowali. Tyle było tego towaru, że nie dało 
się wszystkiego ześrutować, a czasym to 
nie szło nawet wziąć ździebko na smakę. 
Wjisz jak to jest – ślipia wołają jeść – do-
kończył Geniu. – A zaś to bokiem wyłazi 
– wtruńciłem. – A żebyś wiedzioł – nie-
co strapiony odparł Genas. – Na ślips, to 
porę kilo mosz wjincej – ciągłem. – Ady 
nie beblej gupot – odpolił kompel. – Beb-
zol Ci się wypuczył jak dostóny korbol. 
Możymy iść zaroz do zaopatrzenia, tam 
mają takiego porzumnego gewiśta, to z 
mety bydziesz wiedzioł wiela habasu Ci 
przybyło – dodałem. Widziołem, że nie-
chętnie, ale w kuńcu doł się namówić. 

Jak wlozł na wagę z mety zacząłem się 
lachać. – Tej, a ty co się tak kielczysz – 
rzucił z rachą Genas.  – Uważosz, że jak 
się ważysz i wciungniesz bebzol to Ci cuś 
pomoże? – powiedziałem z uchachaną ka-
lafą. – A co ty myślisz, ino wtedy mogę 
szpycnąć na wagę – rzucił z rachą kom-
pel.

WYCE PO NOSZYMU
Zapraszamy do lektury opowiadań w gwarze poznańskiej, autorstwa  
Jana Strugarka, mieszkańca Biedruska.

Inicjatorką tego artystycznego wyda-
rzenia była Krystyna Czarnecka-Augusty-
niak, mieszkanka Suchego Lasu, malarka, 
poetka, pieśniarka. – Pani Magdzie, koor-
dynatorce naszego klubu zaproponowałam 
zorganizowanie takiego spotkania.  Powie-
działa: zróbmy coś takiego i dziś stało się 
– podkreśliła Artystka. 

Pani Krystyna pisze od lat, dzieląc się 
z odbiorcami swoimi uczuciami, przemy-
śleniami i obserwacjami. Podczas recitalu 
zaprezentowała swoje najnowsze wiersze 
– pełne miłości, tęsknoty, ale też niosące 
radość i ukojenie. 

Wiersze przeplatane były muzyką. Do 
udziału w tym wydarzeniu Pani Krysty-
na zaprosiła Kazimierza Kretkowskiego, 

uznanego muzyka, wiolonczelistę, wie-
loletniego instrumentalistę Koszalińskiej 
Filharmonii na stanowisku koncertmistrza. 
Jednak ze względu na wiek (90 lat) Pan 
Kazimierz zdecydował zasiąść na widow-
ni, a „scenę” przekazał swojej córce – Jo-
annie Kretkowskiej i wnuczce – Wiktorii 
Różyckiej, które kontynuują rodzinne mu-
zyczne tradycje. Panie recital uświetniły 
grą na wiolonczeli, gitarze i pianinie. 

Lipcowe spotkanie spotkało się z cie-
płym przyjęciem i licznym odzewem. Sala 
wypełniona była po brzegi. A występujący 
zebrali gromkie brawa, gratulacje i podzię-
kowania za piękne, artystyczne popołu-
dnie. Panie z rąk wójta Grzegorza Wojtery 
oraz dyrektor OPS Sylwii Malendowskiej 

w dowód uznania otrzymały bukiety kwia-
tów. 

bs

Artystyczne popołudnie u seniorów
Poezja wyraża emocje i tworzy obrazy słowami, podczas gdy muzyka potęguje te emocje 
za pomocą dźwięku. Tego można było doświadczyć podczas recitalu „Seniory dla Seniorów”, 
który odbył się na początku lipca w Klubie Seniora „Dębowy Liść” w Suchym Lesie.
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Biblioteka poleca
DLA DZIECI
Edward van de Vendel: Lisek,  
Widnokrąg 2024

Dwoje holenderskich 
autorów stworzyło rzad-
kiej urody picturebook,  
w którym tekst i ilustracje 
pozostają w doskonałej 
synergii. Czytając książki 
obrazkowe tego rodza-
ju nastawmy się na nieco 

inny tryb odbioru: nie gnamy do przodu, 
do zakończenia opowieści, ale poruszamy 
się powoli, zanurzając w ilustracje, przy-
glądając detalom, pozwalając, by poszcze-
gólne zdania poruszały nami od uśmie-
chu do wzruszenia. Czasami tekst zanika  
i mówią do nas wyłącznie obrazy. Nie-
kiedy zdań jest więcej i brzmią one gło-
śniej. Oryginalna, oszczędna kolorystyka, 
połączenie fotografii i rysunków kredką,  
a przede wszystkim bardzo ujmujący, in-
tensywnie pomarańczowy bohater – na 
pewno zapadną wam w pamięć!    

Lisek śni przedziwny sen o sobie sa-
mym. W tym śnie przepływa wspomnie-
nie matczynego mleka, zabawy w norze  
z braćmi i siostrami, księżyc ujrzany 
pierwszy raz. Samotna wyprawa do wo-
dopoju, gdzie o wschodzie słońca lisek 
spotkał sarnę i pił z nią pysk w pysk. Za-
pachy, dźwięki, smaki, dotyk. Stopniowe 
oddzielanie się od mamy, wyodrębnianie 
ze świata. Worek ze śmieciami, w którym 
było tyle cudownych nowych smaków.  
I to dwunogie stworzenie, które uwolniło 
jego łepek uwięziony w słoju. Ciekawość 
to śmierci radość, powtarza tata lis. Ale  
w małym lisku jest coś, co go pcha na-
przód, każe przełamywać lęk. Nagrodą 
jest… tak, nagrodą jest cały świat.   

Jesteś rodzicem? Odkryjesz w lisku 
swoje dziecko albo obudzisz wspomnienia 
odległego dzieciństwa i na nowo przeżyjesz 
czas wielkich olśnień. Jesteś dzieckiem? 
To właśnie o tobie historia, o tym, jak 
doświadczasz rzeczy pierwszy raz, jakie 
wydają się piękne, groźne i ekscytujące! 

DLA MŁODZIEŻY
Katarzyna Jackowska-Enemuo: Między 
ziemią a niebem, Albus 2024

To już drugi tom opo-
wieści z cyklu Między.  
I choć trudno w to uwie-
rzyć, jest jeszcze lepszy 
od pierwszego. Choć pol-
skie wydawnictwa oferu-
ją doskonale przemyślane 
książki, ta wyróżnia się 

nawet na ich tle filozofią towarzyszącą 
powstaniu cyklu, pięknem tekstu i trafno-
ścią ilustracji. I choć czujemy, że za tymi 
książkami stoi ogrom wiedzy, Katarzyna 
Jackowska-Enemuo twierdzi, że nie jest 
rekonstruktorką mitów i opowieści z pra-
czasów. Po pierwsze badawcza uczciwość 
każe jej zaprzeczyć, by wierne oddanie 
słowiańskich opowieści (na skutek szcząt-
kowych źródeł) było możliwe. Po drugie – 
oddalałoby to jej baśnie od czytelnika. 

A siłą opowieści Jackowskiej-Enemuo 
jest naturalność mitu. Tom pierwszy opo-
wiada o pośrednikach między światem  
i zaświatami. Tom drugi dotyka żywiołów, 
a jednocześnie tajemnic ludzkiego bytu. 
Opowieść o Obyrtku, który wypluł własne 
serce to historia o szczodrości ziemi i pa-
zerności człowieka. Poruszająca do głębi 
opowieść o Radzie zakamieniałej w żalu 
po zmarłym mężu, jest historią łączącą 
wody spoza człowieka i te wewnątrz niego. 
Opowieść o młodym płanetniku całującym 
chmury mówi o otwarciu się na nieoczeki-
wane – gradową czerń chmurzysk i złoci-
stą białość baranków. 

Zachwyca język, który pisarka wymy-
śliła dla tych opowieści. Łączy śpiewność 
sformułowań znanych z mitów i baśni  
z potocznością codziennej historii, uni-
wersalny bezczas z osadzeniem w czasie  
i miejscu. A ilustratorka towarzyszy jej ob-
razami bardzo prostymi, których symboli-
ka wyrasta z doświadczeń ciała, z pierwot-
nych wzniosłości i zachwyceń aksamitem 
nocy, światłem letniego dnia, rozległością 
krajobrazu. 

Książka „pożywna” i piękna, i dla na-
stolatka, i dla dorosłego. 

DLA DOROSŁYCH
Antti Tuomainen: Paradoks łosia (cykl 
Czynnik królika), Albatros 2024

Literatura z Finlandii 
zdobywa serca polskich 
czytelników. Za sprawą 
Tuomainena mogą  po-
smakować dwóch zgrab-
nie połączonych rze-
czy: (fińskiego) thrillera  
i (fińskiego) humoru. Eg-
zotyczne połączenie? Do-

dajmy do tego dziwacznego (choć ujmujące-
go) bohatera, który mówi do nas w pierwszej 
osobie i dostaniemy cykl powieściowy Czyn-
nik królika. 

W pierwszym tomie życie Henriego Ko-
skinena wywraca się do góry nogami. Ten 
obsesyjnie skrupulatny matematyk ubez-
pieczeniowy żyjący wedle reguł zapew-
niających mu poczucie bezpieczeństwa, 
odchodzi z pracy, którą zaczęły rządzić 
mocno nieprecyzyjne zasady. Z deszczu 
trafia pod rynnę, po zmarłym bracie przej-
muje park przygody (dlaczego nie wolno 
nazywać go parkiem rozrywki, to całe za-
gadnienie!). I tu zaczyna się prawdziwa 
udręka: każdy dzień pracy inny i „trudny 
do wyliczenia”, osobliwi i nieprzewidy-
walni współpracownicy, a do tego upior-
ni wierzyciele, którzy próbują odzyskać 
pieniądze pożyczone przez starszego bra-
ta. Henri wypłynie na zupełnie nowe ży-
ciowe wody. Pierwszy raz doświadczy  
i autentycznego zła, i porywu serca, i tego 
cudownego wzburzenia, jakie wywołuje 
kontakt ze sztuką. W kolejnych tomach 
Henri co prawda ma nieco więcej życiowe-
go doświadczenia, ale nieodmiennie ląduje 
w centrum absurdalnie przerażających wy-
darzeń. 

W drugiej części cyklu Henri spróbuje 
kupić do parku przygody nową zjeżdżal-
nię. Ciągnąć relację z ukochaną kobie-
tą. I uporządkować życie rodzinne, które  
u Koskinena jest zawikłane i pełne drama-
tycznych niespodzianek. A przymusowy 
wspólnik w rozrywkowym biznesie będzie 
miał podejście przyprawiające Henriego  
o bóle głowy: swobodne, pełne rozmachu  
i  w ogóle niepoparte kalkulacjami. 

Robert „Robb” Maciąg jest pisarzem, 
podróżnikiem, pedagogiem z zawodu  
i fotografem z zamiłowania. Mieszka  
w Górach Kaczawskich, w Krainie Wy-
gasłych Wulkanów. Najlepiej mu zawsze 
w drodze i to nieważne czy rowerowej 
do Chin, czy pieszej po lasach dookoła 
domu. Wierzy, że w podróży najważ-
niejsze jest to co ulotne i niepowtarzalne 

– ludzie i ich historie. Odwiedził ponad 
30 krajów i znalazł tam setki przyjaciół 
i dobrych znajomych. Propaguje ideę, że 
„świat jest pełen dobrych ludzi”. Wciąż 
jest jedynym laureatem dwóch Travele-
rów miesięcznika National Geographic 
(2007 – podróż życia, 2013 – podróżni-
cza książka roku). Do tej pory ukazało się 
10 książek jego autorstwa. 

Najnowsza Książka o górach to wciąga-
jąca, pełna praktycznych wskazówek i pięk-
nie zilustrowana opowieść dla młodszych 
czytelników, o relacji człowieka z górami  
i  szukaniu własnej drogi, która prowadzi hen, 
wysoko. Z okazji Dnia Miłośników Książek 
przypadającego 9 sierpnia 2024 r., zapra-
szamy serdecznie dzieciaki (wiek 10+) na 
spotkanie z Robbem Maciągiem, które od-
będzie się w Centrum Kultury i Bibliotece 
Publicznej w Suchym Lesie o godzinie 
16:00. Zapisy pod nr tel. 61 25 00 401. Do 
zobaczenie na literackim szlaku. 

ROBERT „ROBB” MACIĄG
– spotkanie podróżnicze dla dzieci
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Joanna Kuciel-Frydryszak – dzienni-
karka, absolwentka polonistyki na Uni-
wersytecie Wrocławskim. Autorka bio-
grafii Słonimski. Heretyk na ambonie, 
nominowanej w najważniejszych konkur-

sach na Historyczną Książkę Roku (im. 
K. Moczarskiego i O. Haleckiego), ce-
nionej biografii Kazimiery Iłłakowiczów-
ny Iłła (Marginesy 2017), nominowanej 
do Nagrody im. Józefa Łukaszewicza oraz 

bestsellerowej książki Służące do wszyst-
kiego (Marginesy 2018), która znalazła się 
na liście dziesięciu najważniejszych ksią-
żek 2018 roku dwumiesięcznika Książki 
Magazyn do Czytania i dostała nominację 
do Nagrody Historycznej Polityki oraz Na-
grody Newsweeka im. T. Torańskiej. Jej 
najnowsza książka to Chłopki. Opowieść  

o naszych babkach (Marginesy 
2023) ukazała się w nakładzie 250 
tysięcy egzemplarzy. Jesienią 2023 
roku autorka otrzymała tytuł Wro-
cławianki Roku w kategorii: twór-
czyni. Uroczystość z udziałem Pre-
zydenta Miasta Wrocławia odbyła 
się 27 listopada 2023 w Teatrze Mu-
zycznym Capitol we Wrocławiu.

Centrum Kultury i Biblioteka Pu-
bliczna Gminy Suchy Las serdecznie 
zapraszają wszystkich na spotkanie 
autorskie z Joanną Kuciel-Fry-

dryszak, które odbędzie się  20 września 
2024  r.  o  godzinie 18:00. Spotkanie po-
prowadzi Anna Jaworska, redaktorka ra-
diowa. Wstęp na spotkanie jest bezpłatny. 
Wejściówki będą dostępne od 25 lipca  
w Bibliotece Publicznej w Suchym Lesie, 
filii bibliotecznej w Złotnikach i Chludo-
wie.

Twórcą wykorzystanej do promocji wydarzenia fotografii autor-
ki jest Maks Pflegel.

Spotkanie autorskie z Joanną 
Kuciel-Frydryszak
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Śmiech to zdrowie! 
Centrum Kultury i Biblioteka Publiczna Gminy Suchy 

Las zapraszają 26 października o godz. 18:00 na wieczór 
pełen śmiechu. Wystąpi przed Państwem Ewa Błachnio. 
Aktorka i stand-uperka, od czasów Kabaretu Limo zwią-
zana jest z licznymi projektami estradowymi, teatralnymi  
i telewizyjnymi (ostatnio m.in. Fakty Autentyczne, Kabaret na 
Żywo), obecnie w trasie ostatecznej programu stand-upowego 
Apokalipsy nie będzie...! I można by było mówić o tym długo, 
ale powiemy tylko, że przed Państwem naprawdę bardzo fajny 
wieczór, o którym Janek z Płońska napisał naprawdę bardzo 
fajny!, a Krystyna z Mławy nie napisała nic, bo nie była, ale 
ponoć do tej pory żałuje – nie bądź jak Krystyna i przyjdź!

Ewa Błachnio Apokalipsy nie będzie… 
26.10.2024 r., godz. 18:00 
Sala widowiskowa 
Centrum Kultury i Biblioteka Publiczna Gminy Suchy 
Las 
ul. Szkolna 16 w Suchym Lesie 
Bilety: 80 zł / 60 zł do nabycia na www.bilety24.pl  
oraz w sekretariacie CKiBP

Spięty intymnie
Hubert „Spięty” Dobaczewski, gitarzysta, wokalista i au-

tor tekstów znany z wieloletnich występów z zespołem LAO 
CHE, wystąpi na scenie CKiBP razem ze swoim zespołem 
jako SPIĘTY. Po płytach Antyszanty i Black Mental, Spięty 
na płycie Heartcore po raz kolejny wyznaczył sobie nowy 
muzyczny i tekstowy kierunek, który może zaskoczyć swoją 
intymnością niejednego słuchacza.

Premiera nowej płyty miała miejsce 20 października 2023 
roku. Album uzyskał nominację do nagrody Fryderyki 2023  
w kategorii Muzyka Alternatywna.

Artysta koncertuje w składzie:
Spięty – wokal, gitara 
Bartek Kapsa – perkusja, sampler 
Mikołaj Zieliński – bas, klawisze 
Patryk Kraśniewski – klawisze

Spięty 
28.09.2024 r., godz. 19:00
Sala widowiskowa 
Centrum Kultury i Biblioteka Publiczna Gminy Suchy Las 
ul. Szkolna 16 w Suchym Lesie 
Bilety: 100 zł / 80 zł do nabycia na www.bilety24.pl  

Cały świat szydełkuje, 
szydełkujmy i my. Stary 
Bar w Chludowie zapra-
sza wszystkich chętnych 
do wakacyjnej akcji 
tworzenia baldachimu 
z „kwadratów babuni”. 
Kto potrafi szydełkować 
– szydełkuje, kto posia-

da włóczkę może nam podarować. Każda 
forma współpracy jest mile widziana. Goto-

we prace i włóczkę zbieramy do  
16 sierpnia w Starym Barze  
w Chludowie przy ul. Poznań-
skiej 11.

Odnośniki do pomocnych 
filmów instruktażowych znaj-
dziecie na naszym profilu 
www.facebook.com/Stary-
BarWChludowie przy infor-
macji o naszej akcji!

Szydełkujemy „kwadraty babuni”
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Rysowanie to nie tylko świetna rozryw-
ka, ale także aktywność rozwijająca kre-
atywność, koncentrację, czy abstrakcyjne 
myślenie. Podczas zajęć wykorzystamy 
różne narzędzia rysunkowe: ołówki, wę-
giel, tusz, pastele i kredki, poznamy triki 
i sztuczki rysunkowe, dzięki którym uzy-
skamy perspektywę, przestrzeń na płasz-
czyźnie: szablony, siatkę, kolorowy grunt, 
frotaż. Tematami rysunków będą: krajo-
braz, portret, natura żywa i martwa. Każde 
zadanie będzie inne i realizowane przez 
trzy dni w godzinach 11:00-13:00. Jeden 
uczestnik może zapisać się na kilka lekcji 
w zależności od czasu wolnego jakim dys-
ponuje. Prosimy o przemyślenie decyzji  
o zapisie, nie rezerwujemy miejsc.

Lekcja 1 – 2, 3 i 5.07

Lekcja 2 – 9, 10 i 12.07

Lekcja 3 – 16, 17 i 19.07

Lekcja 4 – 23, 24 i 26.07

Lekcja 5 – 30, 31.07 i 2.08

Lekcja 6 – 6, 7 i 9.08

Lekcja 7 – 13, 14 i 16.08

Lekcja 8 – 20, 21 i 23.08

Lekcja 9 – 27, 28 i 30.08

Zapisy na zajęcia odbywają się 
codziennie od poniedziałku do piątku  
w godzinach 9:00-21:00  
w Starym Barze  
lub telefonicznie 612 500 430.

Letni kurs rysunku
W okresie wakacyjnym zapraszamy młodzież w wieku 10-18 lat na LETNI KURS RYSUNKU  
w Starym Barze w Chludowie.

NAZWA DATA MIEJSCE

SZYDEŁKUJEMY KWADRATY BABUNI do 16.08.2024 r. Stary Bar Chludowo
Szczegóły na www.osrodekkultury.pl

SZANCER, WYOBRAŹ SOBIE! 
wystawa

do 30.08.2024 r.
CKiBP Suchy Las

hol
wstęp wolny

Z GLINY I TKANINY
wystawa

7.06-30.08.2024 r. Stary Bar Chludowo
wstęp wolny

LETNI KURS RYSOWANIA
warsztaty dla dzieci i młodzieży 10-18 lat

2.07-30.08.2024 r. Stary Bar Chludowo
Szczegóły na www.osrodekkultury.pl

KLUB PLANSZOWY PLANSZEX
dla graczy 16+

26.07.2024 r.,
godz. 18:00

CKiBP Suchy Las
biblioteka

wstęp wolny

ROBB MACIĄG „O GÓRACH”
spotkanie autorskie dla dzieci 9+

9.08.2024 r.,  
godz. 16:00

Biblioteka Suchy Las
zapisy: 612 500 401

KLUB PLANSZOWY PLANSZEX
dla graczy 16+

23.08.2024 r.,
godz. 18:00

CKiBP Suchy Las
biblioteka

wstęp wolny

JOANNA KUCIEL-FRYDRYSZAK
spotkanie autorskie

20.09.2024 r.,  
godz. 18:00

CKiBP Suchy Las
Sala widowiskowa

wejściówki dostępne od 25 lipca

SPIĘTY
koncert

28.09.2024 r.,  
godz. 19:00

CKiBP Suchy Las
Sala widowiskowa

bilety: 100/80 zł

EWA BŁACHNIO
stand up

26.10.2024 r.,  
godz. 18:00

CKiBP Suchy Las
Sala widowiskowa

bilety: 80/60 zł

Zastrzegamy prawo zmian w programie
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Nasza „sandomierska” przygoda roz-
poczęła się już w piątek 14 czerwca. Po 
ośmiu godzinach podróży dotarliśmy naj-
pierw do Zamku Krzyżtopór, który jest 
pełną magii i tajemniczości ruiną 
zagubioną wśród pól i wzgórz 
ziemi opatowskiej. Ten zabytek 
klasy międzynarodowej, chociaż 
mocno zniszczony, wywarł na nas 
ogromne wrażenie. Po zwiedzaniu 
i chwili odpoczynku ruszyliśmy 
do Baranowa. Powitanie przez or-
ganizatorów w Ośrodku Kultury 
było tak serdeczne, że mieliśmy 
wrażenie, iż znamy się od zawsze. 
Po dopełnieniu formalności uda-
liśmy się na nocleg. Nocleg był 
nietypowy, jak na nasze dotych-
czasowe wojaże, bo spaliśmy w 

szkole. W sali gimnastycznej zastaliśmy, 
czekające na nas i na dwie inne grupy, łóż-
ka polowe i materace. Początkowe obawy, 
czy się zgramy ze współlokatorami, okaza-
ły się zupełnie niepotrzebne, bo zarówno 
Dziecięcy Zespół Obrzędowy z Chojnego, 
jak i kapele z Ełku okazały się wspaniały-
mi kompanami festiwalowej przygody.

Organizatorzy zadbali żebyśmy się nie 
nudzili i zapewnili nam mnóstwo atrakcji. 
Sobotę rozpoczęliśmy próbą, a zaraz po 
niej udaliśmy się do Ośrodka Kultury na 
otwarcie festiwalu. Obejrzeliśmy pierw-
szych wykonawców, poszliśmy na obiad 
do remizy, a następnie w strojach wielko-
polskich do baranowskiego Zamku. Ko-
rzystając z przepięknej pogody udało nam 
się zrobić małą sesję zdjęciową w parku, 
a po niej zwiedzić z przewodnikiem zam-
kowe komnaty. Nie bylibyśmy oczywiście 

sobą, gdybyśmy nie skorzystali z okazji i 
nie zatańczyli na dziedzińcu. Wielkopol-
skie melodie popłynęły z akordeonu i na-
sza niezawodna ekipa zatańczyła fragment 

konkursowego układu, wzbudzając niema-
łe zainteresowanie wśród osób odwiedza-
jących zamek. Nie był to jednak koniec so-
botnich atrakcji, bowiem o godzinie 21 na 
miejscowym stadionie lekkoatletycznym 
czekało na nas kino plenerowe.

Niedziela to dzień naszego festiwalo-
wego debiutu. Zaczęło się wcześnie – już 
o godzinie 8 mieliśmy śniadanie, a po 
nim mszę świętą w miejscowym kościele. 
Razem z  Zespołem Regionalnym „Mała 
Istebna” ubogaciliśmy liturgię naszymi 
strojami i śpiewem. 

A po mszy... tak to był właśnie ten 
czas... żwawym krokiem ruszyliśmy na 
przesłuchania konkursowe. Na scenę wy-
chodziliśmy z bijącymi, a raczej walącymi 
sercami, ale już pierwsze dźwięki naszych 
wielkopolskich melodii dodały nam otuchy 
i zatańczyliśmy najpiękniej jak umiemy, 

najpierw właśnie tańce i zabawy wielko-
polskie, a zaraz po nich tańce i przyśpiewki 
śląskie.

Po przesłuchaniach pędziliśmy do 
Muzeum Teatru Polskiego Radia, by po-
słuchać i zobaczyć jak tworzy się słucho-
wiska i dźwięki. Wiemy już teraz, choć 
nie zdradzimy, jak powstaje tętent kopyt 
końskich lub cichutkie skrobanie małej 
myszki. Widzieliśmy także urządzenia do 
wytwarzania dźwięków deszczu, burzy i 
piorunów – zrobiły na nas duże wrażenie, 
a my przy ich pomocy zrobiliśmy wielki 
hałas. Po muzeum wróciliśmy jeszcze na 

salę przesłuchań, by zerknąć na 
inne zespoły, które występy festi-
walowe miały przed sobą. Szybki 
obiad i znowu wskoczyliśmy w 
stroje wielkopolskie, by razem z 
innymi uczestnikami, już teraz bez 
stresu, wystąpić przed zgromadzo-
ną na rynku publicznością. Nasze 
panny w kopkach biskupiańskich 
robiły prawdziwą furorę wśród 
zebranych widzów, będą chyba na 
wszystkich zdjęciach! W końcu 
nadszedł moment ogłoszenia wy-
ników. Każdy zespół, każda kapela 
pokazała się z jak najlepszej stro-
ny, wkładając całe swoje serce w 

występy, a moment ogłoszenia wyników 
wywoływał, jak zawsze, wielkie napięcie 
i emocje. Gdy usłyszeliśmy, że mamy III 
miejsce, nastąpił prawdziwy wybuch rado-
ści. Wspaniale było stać na scenie razem z 
innymi nagrodzonymi i cieszyć się z nimi 
z tego, że zostaliśmy docenieni. 

Po ogłoszeniu wyników wyruszyliśmy 
na ostatni nocleg, a tam we wspaniałej 
atmosferze, przy ognisku świętowaliśmy 
nasz pierwszy festiwalowy sukces.

W poniedziałek rano wyruszyliśmy do 
domu. Mając jednak Sandomierz „pod 
ręką” nie mogliśmy do niego nie wstąpić. 
Spacerem, wspinając się krętymi schodami 
na jedno z siedmiu wzgórz, dotarliśmy na 
sandomierski rynek, obejrzeliśmy ogrom-
ny pierścień z oczkiem z krzemienia pa-
siastego, przeszliśmy przez Ucho Igielne 
i szukaliśmy pędzącego na rowerze Ojca 
Mateusza. 

Do domu wróciliśmy wieczorem, my-
śląc, że wszystkie niespodzianki już nas 
spotkały. Okazało się jednak, że nic bardziej 
mylnego. Na parkingu czekali na nas Rodzi-
ce, ale jak oni czekali – zgotowali nam po-
witanie radosne, kolorowe i bardzo głośne!

Ciesząc się tym pierwszym sukcesem 
dziękujemy wszystkim, dzięki którym mo-
gliśmy na ten festiwal wyjechać. Było to 
dla nas wspaniałe przeżycie i motywacja 
do jeszcze cięższej pracy. Teraz udajemy 
się na zasłużony wakacyjny odpoczynek, 
by w sierpniu powrócić do ćwiczeń i kolej-
nych, radosnych występów.

Grupa Koniczynki
ZPiT Chludowianie

„Dziecko w Folklorze” – pierwsze 
festiwalowe sukcesy Koniczynek
Czy można wyobrazić sobie lepszy koniec sezonu? 16 czerwca w Baranowie Sandomierskim 
grupa Koniczynki z Zespołu Pieśni i Tańca Chludowianie wytańczyła i wyśpiewała III miejsce 
na jubileuszowym XXX Ogólnopolskim Festiwalu Folklorystycznej Twórczości Dziecięcej 
„Dziecko w Folklorze”. W całym festiwalu brało udział ponad 550 wykonawców, którzy 
zaprezentowali aż 50 punktów programowych. 
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Przypomnijmy, że Noc Świętojańska to 
tradycyjne święto obchodzone w okolicach 
23 czerwca, w czasie najkrótszej nocy w 
roku. Słowianie wierzyli, że ta noc ma ma-
giczną moc i jest szczególnie sprzyjającą 
miłości i płodności. Puszczanie wianków 
na wodę miało przynosić szczęście, zdro-
wie i  urodzaj i jest to jeden z tych zwy-
czajów, które zachowały się do czasów 
obecnych. 

Dlatego plecenie wianków to nieod-
łączny punkt programu każdych golęczew-
skich Wianków. Przepiękne plecionki z 
kwiatów i ziół zdobią głowy małych i du-
żych uczestników imprezy, dodając jesz-
cze więcej uroku i kolorytu tej i tak wesołej 
zabawie. Bo na Wiankach zawsze jest dużo 
śmiechu i radości! Tak oczywiście było i 
tym razem. 

Tegoroczne Wianki odbyły się w tema-
cie marynarskim, a organizatorzy z prze-
wodniczącą KGW Katarzyną Krzyśko na 
czele zadbali o każdy detal, by wprowadzić 
gości w marynarski klimat – począwszy od 
dekoracji miejsca imprezy, przez marynar-
skie stroje organizatorów i morskie kon-
kursy, aż po pyszne jedzenie – ślepe ryby 

czy pyrę ze śledziem. Nie zawiedli również 
uczestnicy imprezy, którzy licznie odpo-
wiedzieli na apel pań z KGW i przebrali 
się w bardzo efektowne stroje marynarzy, 
piratów i piratek.

W programie imprezy znalazły się 
liczne atrakcje: trening pokazowy z GKS 
Golęczewo, przeróżne animacje dla dzie-
ci, fotobudka 360°, a nawet przejażdżka 
lilipucią kolejką Nadwarciańskiej Kolei 
Drezynowej.

Nie zabrakło tradycyjnego już konkursu 
na najsmaczniejszy wypiek – w tym roku 

jury w składzie: Monika Koperska z Cu-
kierni Piekarni Koperski, wójt Grzegorz 
Wojtera oraz prezes LGD Kraina Trzech 
Rzecz Małgorzata Najdek miało nie lada 
wyzwanie, by wybrać najlepszy sernik 
spośród kilkunastu zgłoszeń! Wybór padł 
na sernik na spodzie brownie przygotowa-
ny przez panią Karolinę Maciaszek-Nur-
kiewicz. Gratulujemy!

Kolejnym mocnym punktem programu 
był koncert zespołu Dynamitki. Osiem pań 
bardzo szybko poderwało publiczność do 
tańca, wykonując znane i lubiane przeboje 
polskiej sceny muzycznej. 

Punktem kulminacyjnym wieczoru był 
jednak występ KGW GolęczeWianki. Pa-
nie przy wsparciu dwóch panów przygoto-
wały skecz „10 lat minęło”, będący podsu-
mowaniem wszystkich dotychczasowych 
Wianków. Goście pękali ze śmiechu, gdy 
na golęczewskiej „scenie” pojawiła się tłu-
cząca talerze Magda Gessler, kłócący się 
przy płocie Pawlak i Kargul, śpiewający  
„I want to break free” Freddie Mercury, 
tańcząca para Olivia Newton i John Tra-
volta i wiele wiele innych postaci przed-
stawionych w naprawdę zabawnych sy-
tuacjach. Tu należy podkreślić genialne 
kostiumy aktorów i ich niezwykły kunszt 
aktorski, zwłaszcza, że – jak zdradziła była 
przewodnicząca KGW Ilona Ciok – występ 
odbył się bez żadnej wcześniejszej próby! 

Po konkursach, zabawach i występach 
nadszedł w końcu czas, by uplecione 
wianki rzucić do wody, co stało się nad 
golęczewskim stawem. Jednak to nie był 
koniec zabawy, bo tańce i śpiewy trwały 
prawie do białego rana…  

MD

W Golęczewie znów popłynęły wianki!
Wianki to flagowa impreza KGW GolęczeWianek, która w tym roku odbyła się już po raz 10! 
W sobotę 22 czerwca przed remizą w Golęczewie spotkał się tłum spragnionych dobrej 
zabawy gości, by razem świętować w nawiązaniu do starych tradycji Nocy Świętojańskiej.
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28 czerwca 1919 roku przez Niemcy, 
mocarstwa Ententy, państwa sprzymie-
rzone i stowarzyszone został podpisany 

główny traktat pokojowy kończący I woj-
nę światową – traktat wersalski. Dokument 
ten, sygnowany ze strony polskiej przez 
Romana Dmowskiego oraz Ignacego Jana 
Paderewskiego, zaprowadzał pokój, ale też 
nowy porządek w Europie. Na jego mocy 
prawie cała Wielkopolska została włączona 
do odradzającego się państwa polskiego. 
To historyczne wydarzenie związane jest 
nierozerwalnie ze zwycięskim powstaniem 
wielkopolskim, które wybuchło 27 grudnia 
1918 roku. I choć jego walki zostały za-
wieszone 16 lutego 1919 roku po zawarciu 
pokoju w Trewirze, potyczki trwały jednak 
aż do podpisania traktatu pokojowego w 
Wersalu.

– To już tradycja, że w tym czasie, w ko-
lejne rocznice tych znamiennych wydarzeń  
spotykamy się w Biedrusku i oddajemy 
hołd tym, którzy walczyli o naszą niepod-
ległość – mówił Jan Kucharski, główny or-
ganizator patriotycznego spotkania. 

Czerwcowe uroczystości tradycyjnie 
rozpoczęły się w miejscowej kaplicy mszą 
św. za Ojczyznę, którą odprawił proboszcz 

parafii Tomasz Ibsz. Po mszy św. poczty 
sztandarowe, goście, na czele z wojskiem, 
przy dźwiękach patriotycznych pieśni 

przeszli na teren Zespołu Pałacowo-Par-
kowego. To tu w Panteonie Powstańców 
Wielkopolskich odśpiewano hymn pań-
stwowy, został odczytany apel poległych, a 
kompania wojska oddała salwę honorową. 
Przy pomniku delegacje złożyły wiązanki 
kwiatów. 

– Dopóki pamięć o nich żyje, to oni żyją. 
To oni otworzyli nam drogę do dnia dzisiej-
szego. To pamięć utrwala naszą tożsamość. 
To my tutaj jesteśmy stróżami ideałów po-
wstańców. To oni oddali to, co mieli naj-
droższego na tej ziemi – życie. My dzisiaj 
musimy pamiętać, że nasze życie jest szta-
fetą pokoleń. Nie umiera ten, kto trwa w 
pamięci żywych – te znamienne słowa  pa-
dły przed „powstańczym” pomnikiem. W 
tym miejscu uhonorowano także tych, któ-
rzy pielęgnują naszą historię dla kolejnych 
pokoleń. 

Przedstawiciele Wielkopolskiego Za-
rządu Wojewódzkiego Związku Komba-
tantów RP i Byłych Więźniów Politycz-
nych Odznaką „Za Zasługi dla ZKRP i 
BWP” odznaczyli prof. dr. hab. Zbigniewa 

Pilarczyka – za kultywowanie pamięci o 
Ojcach Polskiej Niepodległości i Wolno-
ści. Profesor  Pilarczyk – historyk, spe-
cjalizujący się w dziedzinie wojskowości, 
pracownik naukowy Uniwersytetu im. 
Adama Mickiewicza w Poznaniu jest ini-
cjatorem powstania Narodowego Panteonu 
Powstańców Wielkopolskich w Biedrusku, 
w Biedrusku zaprojektował także Ścieżkę 
Ojców Polskiej Niepodległości i Wolności 
„Od Niewoli do Wolności”. 

Natomiast Kombatancki Krzyż Pamięci 
otrzymał kmdr Ryszard Majorczyk – Wice-
prezes Zarządu koła Nr 20 Stowarzyszenia 
Kombatantów Misji Pokojowych Organi-
zacji Narodów Zjednoczonych, czynny i 
ofiarny działacz, pełny inicjatyw w działal-
ność kombatancką oraz popularyzator war-
tości historycznych naszej ojczyzny.

W Biedrusku świadectwem bohaterskiej 
i niezwyciężonej postawy Polaków jest 
oczywiście Panteon, ale także wspomniana 
Ścieżka. Na jej trasie, w trzech symbolicz-
nych miejscach  uczestnicy uroczystości 
oddali hołd naszym wielkim postaciom, 
które zapisały się złotymi zgłoskami na 

kartach historii Polski: „Ojcom Niepodle-
głości” Polski Wschodniej – Piłsudskiemu, 
Paderewskiemu; „Ojcom Niepodległości” 
Polski Zachodniej – przywódcom Powsta-
nia Wielkopolskiego: Stanisławowi Tacza-
kowi, Dowborowi Muśnickiemu oraz  „Oj-
cowi Niepodległości” Polski współczesnej, 
czyli św. Janowi Pawłowi II.

Po oficjalnych obchodach i poczęstun-
ku, w drugiej części dnia organizatorzy 
zaprosili mieszkańców na pełen atrakcji 
festyn rodzinny, o którego scenariusz za-
dbała Grażyna Kobyłka. Były animacje, 
dmuchańce i przejażdżki mini kolejką. 
Było też artystycznie. Na przedpałacowej 
scenie wokalnie i tanecznie zaprezentowa-
li się przed licznie zgrormadzoną publicz-
nością: Szkoła Tańca Sardes Arte, Zespół 
Ludowy „Biedruszczanie”, uczniowie 
Zespołu Szkół w Biedrusku, a także Ka-
mila Górna i zwycięzca 9. edycji progra-
mu „Mam talent” Jakub Herfort. Festyn 
zakończyła dyskoteka pod gwiazdami i 
fajerwerki.

bs

Całodniowe świętowanie  
ku chwale Bohaterom!
W Biedrusku, w niedzielę 23 czerwca z okazji 105. rocznicy święta Niepodległości 
Wielkopolski i 5. rocznicy odsłonięcia Narodowego Panteonu Powstańców Wielkopolskich,  
w Zespole Pałacowo-Parkowym odbyły się uroczystości patriotyczne, a także festyn rodzinny. 
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W 25. rocznicę beatyfikacji werbistów 
męczenników, właśnie w Chludowie 8 
czerwca odbyły się główne obchody upa-
miętniające to wydarzenie. Miejsce to nie 
zostało wybrane przypadkowo. O. Ludwik 
Mzyk mistrz, a następnie przełożony domu 
zakonnego w Chludowie, z czwórki błogo-
sławionych jako pierwszy poniósł śmierć 
męczeńską i jako jedyny na terenie Polski. 
Pozostali zginęli w obozach i więzieniu na 
terenie Niemiec. 

Ojciec Ludwik Mzyk uro-
dził się 22 kwietnia 1905 roku 
w Chorzowie Starym, w wie-
lodzietnej górniczej rodzinie. 
Swoje powołanie poczuł będąc 
nastoletnim chłopcem. W ko-
ściele, gdzie posługiwał jako 
ministrant odbywały się misje 
parafialne. Zafascynowany sło-
wami i postacią zaproszone-
go misjonarza, młody Ludwik 
postanowił swoją przyszłość 
związać z głoszeniem Słowa 
Bożego. Naukę w Niższym 
Seminarium Misjonarzy Wer-
bistów w Domu Świętego Krzyża w Ny-
sie rozpoczął we wrześniu 1918 roku, a 
zakończył maturą zdaną w lutym 1926 
roku. Następnie wyjechał do seminarium 
duchownego werbistów w Sankt Augustin 
w Niemczech, gdzie rozpoczął nowicjat i 
studia filozoficzne. W Rzymie natomiast 
studiował teologię, gdzie w 1932 roku 
przyjął święcenia kapłańskie. W 1935 roku 
po uzyskaniu tytułu doktora teologii zo-
stał skierowany do Polski, do Chludowa, 
gdzie został magistrem nowicjuszy, a w 
1939 roku otrzymał nominację na rektora 
nowicjatu.

Wybuch II wojny światowej odcisnął 
swoje piętno na werbistach i werbistow-

skim domu w Chludowie. 
Ojciec Mzyk pozostał na stra-
ży nowicjatu, a inni klerycy 
zostali ewakuowani, by po-
wrócić do Chludowa już pod 
koniec września i kontynuować tu swoje 
nauki. Pozorny spokój trwał do 25 stycznia 
1940 roku, kiedy to gestapo urządziło w 
klasztorze obóz zbiorczy dla domowników 
i okolicznego duchowieństwa. Tego same-
go dnia gestapo aresztowało o. Mzyka za 

wcześniejszą krytykę niemieckich działań 
wojennych. Po brutalnych przesłuchaniach 

w siedzibie gestapo w Pozna-
niu, która mieściła się w Domu 
Żołnierza, 1 lutego 1940 roku w 
poszarpanej koszuli i spodniach  
o. Ludwik Mzyk został przewie-
ziony do obozu zagłady w Forcie 
VII. Tam osadzony z innymi w 
celi, więziony w nieludzkich wa-
runkach, głodzony i torturowany 
żył jeszcze 20 dni. To właśnie 
20 lutego około godziny 22 mia-
ła miejsca krwawa interwencja 

strażników, która dla o. Mzyka zakończyła 
się śmiercią. 

Z celi o. Mzyka na korytarz wywołano 
więźniów. Pijani strażnicy zatrzymali trzech 
z nich, w tym o. Mzyka, a pozostałym po-
zwoli wrócić. Wybranym więźniom kaza-

no biec wzdłuż korytarza. Gdy 
dobiegli do jego końca, księża 
Gałka, Marciniak zatrzymali się 
przed schodami prowadzący-
mi na wyższe piętro, a o. Mzyk 
wbiegł na stopnie. Strażnicy 
wpadli wówczas w furię, posą-
dzając o. Mzyka o próbę uciecz-
ki. Zaczęło się brutalne bicie, po 
którym o. Mzyka zaprowadzono 
do jednej z bram. Tam został za-
mordowany strzałem w tył gło-
wy… 

Wizyta w miejscu kaźni  
o. Ludwika Mzyka w Forcie VII 

była jednym z punktów czerwcowych jubi-
leuszowych obchodów. Tu modlono się pod 
ścianą śmierci i złożono kwiaty.   

Wcześniej w kościele parafialnym w 
Chludowie została odprawiona dziękczyn-
na msza św. pod przewodnictwem bp. Jó-
zefa Roszyńskiego SVD, ordynariusza die-
cezji Wewak w Papui Nowej Gwinei. Po 
niej w Starym Barze o. dr Andrzej Miotk 
SVD, szef archiwum historycznego w ge-
neralacie werbistów w Rzymie wygłosił 
wykład. Jego tematem był „Kontekst hi-
storyczny męczeństwa błogosławionych 
werbistów a postawa Zarządu Generalnego 
Zgromadzenia Słowa Bożego”.

 Zebrała Barbara Stachowiak

Wspominamy męczeńską śmierć 
o. Mzyka w Forcie VII
13 czerwca 1999 roku papież Jan Paweł II w Warszawie beatyfikował 108 
męczenników II wojny światowej, w tym 4 werbistów. Byli to: brat Grzegorz 
Frąckowiak oraz ojcowie Stanisław Kubista, Alojzy Liguda i Ludwik Mzyk, 
który sprawował kierownictwo nad pierwszym w Polsce nowicjatem 
werbistów w Chludowie, utworzonym w 1935 roku.  
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Po kilku dniach niezwykle zaciętych i 
krwawych walk, 18 maja 1944 roku, Po-
lacy opanowali ruiny klasztoru i wywiesili 
biało-czerwoną flagę. U stóp Monte Cas-
sino wiedzie najkrótsza droga z południa 
Włoch do Rzymu i dlatego jej zajęcie było 
tak ważne dla amerykańskich, angielskich 
i polskich wojsk walczących z Niemcami. 

W bitwie brał udział wyjątkowy żołnierz 
– prawdziwy, wielki niedźwiedź brunatny 
o imieniu Wojtek. Miał swoją książecz-
kę wojskową i dostawał podwójny żołd.  
W czasie bitwy okazał się bardzo przydat-
ny, nosił skrzynki z amunicją. Po wojnie 
Wojtek zamieszkał w zoo w Edynburgu. 
Waleczni Polacy byli na ustach całego 
świata. Wdzięczność sojuszników trwała 
jednak krótko i stopniała wraz z politycz-
nymi decyzjami podjętymi w Jałcie w lu-
tym 1945 roku, ustalającymi powojenny 

ład w Europie. Polskę złożono na ołtarzu 
iluzorycznego pokoju. 

Od dziesięcioleci Polski Cmentarz 
Wojenny na Monte Cassino jest celem 
pielgrzymek Polaków i miejscem cele-
browania uroczystości ku czci poległych  
i zmarłych żołnierzy 2 Korpusu Polskiego. 

W dniach 13 – 21 maja odbył się  ,,Wy-
jazd Pamięci” zorganizowany przez IPN 
wraz ze Stowarzyszeniem Rodzin Polskich 
Ofiar Obozów Koncentracyjnych, gdzie 
podczas głównych uroczystości na cmen-
tarzu Monte Cassino złożono wiązanki 
kwiatów, zapalono znicze i śpiewano zna-
ną piosenkę ,,Czerwone maki na Monte 
Cassino”.  Swój akcent miała Gmina Su-
chy Las i jej flaga, która dumnie załopotała 
obok flag Polski i Powstania Wielkopol-
skiego.

Ewa Kuleczka - Drzewiecka

Sucholesianie  na  Monte  Cassino
Dokładnie 80 lat temu, w nocy z 11 na 12 maja 1944 roku rozpoczął się ostateczny  
i zwycięski bój o Monte Cassino. Tym razem w ataku na zajmowany przez Niemców klasztor 
benedyktynów ruszyli żołnierze 2 Korpusu Polskiego, dowodzonego przez gen. Władysława 
Andersa. 

POSZUKIWANE INFORMACJE,  
pamiątki związane  

z Antoniną Schneider (Sznajder)
W dniu 21 września 1901 roku w 

miejscowości Złotniki urodziła się An-
tonina Schneider (lub Sznajder), córka 
Antoniego i Marii z domu Makowska, 
która wstąpiła do Zgromadzenia Sióstr 
Miłosierdzia św. Wincentego a Pau-
lo w Chełmnie. Siostra ta zmarła w 
Lubawie w 1974 roku, gdzie została 
pochowana. Siostra Antonina jest nie-
zwykle zasłużoną dla Lubawy. W tym 
roku przypada jej 50. rocznica śmierci 
i z tej okazji powstaje szersze opraco-
wanie dotyczące siostry Antoniny. 

– Zwracam się zatem o pomoc w ze-
braniu informacji o siostrze Antoninie, 
jakie są dostępne o niej w środowisku 
jej pochodzenia. Zapewne żyją jacyś 
krewni siostry Antoniny, którzy posia-
dają niepublikowane informacje, listy, 
zdjęcia czy pamiątki jej dotyczące. Je-
śli nie ma krewnych, być może miesz-
kańcy mają takie pamiątki lub mogliby 
podzielić się jakimiś wspomnieniami 
lub informacjami, albo wskazać oso-
by, które posiadałyby informacje o 
siostrze Antoninie – apeluje ks. Dawid 
Galanciak z Parafii św. Jana Pawła II 
Papieża w Burkacie.

Informacje można przekazywać:  
ks. Dawid Galanciak

Parafia św. Jana Pawła II Papieża
Burkat 54a, 13 – 200 Działdowo

tel. 501 477 857,  
e-mail: dawidgal@op.pl

Wielki naród (…) musi nosić
wysoko sztandary swojej wiary

Musi go nosić tym wyżej  
w chwilach, w których władze

jego państwa nie noszą go
dość wysoko i musi go dzierżyć

tym mocniej im wyraźniejsze
są dążności do wytrącenia mu go z ręki

Roman Dmowski

STOWARZYSZENIE
IM. WOJCIECHA BOGUSŁAWSKIEGO  
I ROMANA DMOWSKIEGO
ma zaszczyt zaprosić

03.08.2024 r., w Domu Misyjnym Księży Werbistów w Chludowie

na uroczystość patriotyczno-narodową związaną z urodzinami  
i imieninami Romana Dmowskiego

PRZEBIEG UROCZYSTOŚCI:

11.00 – Msza święta – Kościół pw. Wszystkich Świętych w Chludowie
12.00 – Prelekcja dr. Rafała Sierchuły – IPN Poznań
13.00 – Marsz Romana Dmowskiego do Domu Misyjnego Księży Werbistów
13.20 – Złożenie kwiatów i zapalenie zniczy przy popiersiu Romana Dmowskiego
               Odśpiewanie Hymnu Państwowego
13.45 – Występy artystyczne:

Capella Zamku Rydzyńskiego – pod kierownictwem artystycznym Mieczysława Leśniczaka
Zespół Muzyczny „Babki Ali” – pod kierownictwem artystycznym Aliny Forysiak
Zespół Tańców Historycznych „Posnania Barocca”

•  Piknik patriotyczny (wojskowa grochówka, kawa, herbata, woda oraz ciasta i owoce).
•  Stoisko z dobrą książką – Sursum Corda Księgarnia im. Jana Pawła II w Poznaniu.
•  Panel dyskusyjny przed Muzeum Sługi Bożego O. Mariana Żelazka  

oraz zwiedzanie i obejrzenie bogatej wystawy eksponatów i pamiątek. 
•  Spacer po zabytkowym parku.

Prezes zarządu
Ewa Kuleczka - Drzewiecka
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Przygotowania do balu rozpoczęły się 
już kilka miesięcy wcześniej. Rodzice oraz 
wychowawcy wspólnie z uczniami zadbali 

o każdy detal. Sala taneczna zmieniła się 
nie do poznania – udekorowana była mi-
goczącymi światłami i kolorowymi balona-
mi. Centralnym punktem była imponująca 
ścianka do zdjęć, która stała się popularnym 
miejscem do pamiątkowych fotografii.

Bal rozpoczął się o godzinie 18 uro-
czystym przywitaniem gości przez Pana 
Dyrektora, który w krótkim przemówie-

niu podkreślił, jak ważnym etapem w ży-
ciu młodego człowieka jest ukończenie 
szkoły podstawowej. Po oficjalnej części, 
nadszedł czas na to, na co wszyscy czekali 
najbardziej – taniec. Tradycyjny polonez, 
wykonany przez ósmoklasistów, wzbudził 

podziw zgromadzonych gości. Po zakoń-
czeniu poloneza, DJ rozpoczął set pełen 
największych hitów, przy których ucznio-
wie bawili się do północy. W przerwach 
pomiędzy tańcami na uczestników czekał 
pyszny poczęstunek.

Bal Ósmoklasisty 2024 był nie tylko 
okazją do wspólnej zabawy, ale także mo-
mentem refleksji nad minionymi latami 
spędzonymi w szkole podstawowej. Mamy 
nadzieję, że ten niezapomniany wieczór 
będzie pięknym wspomnieniem na lata i 

że każdy z uczniów z uśmiechem będzie 
wracał myślami do tego magicznego wy-
darzenia.

Wychowawcy: 
Natalia Stefańska 

Łukasz Mierzwa

Bal Ósmoklasisty 2024  
– Wieczór Pełen Magii
W środowy wieczór, 19 czerwca, w Gryszczeniówce odbył się wyjątkowy Bal Ósmoklasisty, 
który na długo pozostanie w pamięci zarówno uczniów, rodziców, jak i nauczycieli. To 
niepowtarzalne wydarzenie, zorganizowane z myślą o tegorocznych absolwentach, było 
zwieńczeniem ich edukacyjnej drogi w szkole podstawowej.

SP W ZESPOLE SZKÓŁ IM. OJCA MARIANA ŻELAZKA W CHLUDOWIE

Trasa questu pt. „Królewski Poznań” 
rozpoczęła się na Starym Rynku. Z treści 
ulotki uczestnicy wyprawy poznali wiele 
ciekawostek o dawnym Poznaniu, jego hi-
storii, mieszkańcach, a w czasie całej drogi 
„towarzyszył” im orzeł.

Dzieci wykazały się ogromną spostrze-
gawczością i wypatrzyły wszystkie wska-
zówki prowadzące do mety, czyli skrzyni ze 
skarbem. Zwieńczeniem sukcesu była wizyta 
w „Kociaku” – kultowej kawiarni na mapie 
Poznania, której początki sięgają 1962 r. 
Większość słodkości powstaje tam w oparciu 
o tradycyjne receptury, więc na naszych sto-
łach nie mogło zabraknąć deseru Ambrozji, 
poznańskiego brzdąca czy w-zetki.

W wyśmienitych nastrojach, bo prze-
cież kalorie „kociakowych” przysmaków 
się nie liczą, i pełni energii udaliśmy się w 
drogę powrotną do Golęczewa. 

W bieżącym roku szkolnym ambitna 
drużyna Włóczykijów rozwiązała pięć qu-
estów i dzieci zdobyły odznaki turystyczne 
PTTK.

20 czerwca odbył się uroczysty apel, 
na którym wręczono przypinki i nagrody 
uczniom z klasy drugiej, a dzień później 
– podczas zakończenia roku szkolnego 
– dzieciom z klasy trzeciej. Odznaki Od-
krywców Tajemnic w stopniu brązowym 
przyznano: Antoninie Bartkowiak, Zu-
zannie Bednarek, Mateuszowi Budziejko, 

Jeremiemu Dominowi, Amelii Dopiera-
le, Arturowi Guźniczakowi, Michałowi 
Jachnikowi, Alicji Janowskiej, Barbarze 
Janowskiej, Weronice Lipiak, Malwinie 
Przyborskiej, Zuzannie Szamałek i Róży 
Przybyszewskiej. Gratulujemy! Zapra-
szamy do galerii zdjęć na naszej stronie: 
www.facebook.com/WloczykijGoleczewo.

Serdecznie dziękujemy Pani Katarzynie 
Kachel – Sołtys Sołectwa Golęczewo za 
wsparcie finansowe wyprawy oraz Radzie 
Rodziców za dofinansowanie przejazdu do 
Poznania.

Małgorzata Golec
Dorota Polichnowska

Julia Żuberek

Włóczykije w Poznaniu
 Ostatnia wyprawa Włóczykijów w bieżącym roku szkolnym przeszła już do historii. Odbyła 
się w wymarzonych warunkach pogodowych i w fantastycznej atmosferze, którą tworzyli 
zarówno dorośli, jak i małoletni wędrowcy.

SP W GOLĘCZEWIE – ZESPÓŁ SZKÓŁ IM. OJCA MARIANA ŻELAZKA W CHLUDOWIE
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Podobnie jak w latach ubiegłych, do 
konkursu przystąpili uczniowie i uczennice 
ze szkół podstawowych w Suchym Lesie, 
Chludowie, Biedrusku oraz Rokietnicy. 
Swoje talenty muzyczno-językowe zapre-
zentowało 20 uczestników, a sam konkurs 
stał na wysokim i wyrównanym poziomie.

W przerwie między częściami konkur-
su, wystąpił utalentowany muzycznie były 

uczeń naszej szkoły, Hubert Stepka, który 
zagrał na trąbce.

Jury, w skład którego weszli: Pani Ewa 
Hoffman, psycholog w Zespole Szkół w 
Chludowie, Pani Anna Maria Gierczyń-
ska była nauczycielka muzyki i plastyki w 
Zespole Szkół w Chludowie oraz Pani Ur-
szula Macioszek, nauczycielka muzyki w 
Szkole Podstawowej nr 1 w Suchym Lesie, 

oceniało wystąpienia pod względem mu-
zycznym, językowym, choreograficznym, 
jak również osobistą interpretację utworu.

Pierwsze miejsce w konkursie zajęła 
Aleksandra Noculak ze Szkoły Podstawo-
wej nr 1 w Suchym Lesie. Na II miejscu 
uplasowała się uczennica Zespołu Szkół w 
Chludowie Antonina Klementowicz. Trze-
cie miejsce zdobyła Kalina Zoneman ze 
Szkoły Podstawowej nr 1 w Suchym Lesie. 
Czwarte miejsce zajęła Matylda Szymań-
ska ze Szkoły Podstawowej w Biedrusku. 
Na V miejscu uplasowała się Martyna Na-
lewalska ze Szkoły Podstawowej w Ro-
kietnicy. Ewa Skrzypczak ze Szkoły Pod-
stawowej w Biedrusku zajęła VI lokatę. Na 
VII miejscu ukończyła rywalizację Nina 
Łuczak ze Szkoły Podstawowej w Rokiet-
nicy. Ósme miejsce zajęła Blanka Bazylak 
z Zespołu Szkół w Chludowie.

Zwycięzcy i wyróżnieni uczestnicy 
konkursu otrzymali atrakcyjne nagrody 
oraz dyplomy.

Gratulujemy zwycięzcom i dziękujemy 
wszystkim uczestnikom za udział w kon-
kursie. Już dziś zapraszamy na kolejną 
edycję imprezy, która odbędzie się w przy-
szłym roku.

Organizatorzy:
Karolina Sommerfeld 

Magdalena Karaś 
Łukasz Mierzwa

Konkurs piosenki „Sing mit mir”
W Zespole Szkół w Chludowie 13 czerwca, na deskach Starego Baru, odbyła się już VIII 
edycja Międzyszkolnego Konkursu Piosenki „Sing mit mir”.

SP W ZESPOLE SZKÓŁ IM. OJCA MARIANA ŻELAZKA W CHLUDOWIE

Jeremi kończy obecnie 2 klasę w filii w 
Golęczewie, w tym roku szkolnym został 
laureatem konkursu ZUCH z języka an-
gielskiego.

Kornelia to uczennica klasy 5b, jest fan-
ką żeglarstwa. Trenuje w Jacht Klubie Wiel-
kopolskim w grupie Optimist B, pod okiem 
doświadczonego trenera Pawła Prusińskie-
go, od 2020 roku. Wystartowała między 
innymi w regatach klasy Optimist podczas 
Otwartych Mistrzostw Miasta Poznania w 
2023 roku, zdobywając II miejsce 
wśród dziewcząt do 13 roku życia. 
Oprócz pasji sportowej, Kornelia 
interesuje się matematyką, infor-
matyką i programowaniem. W roku 
szkolnym 2023/2024 wystartowała 
w konkursie Matematyczno-Infor-
matycznym „Instalogik”, w którym 
zdobyła tytuł laureata I miejsca na 
szczeblu ogólnopolskim w kategorii 
klas 5 szkół podstawowych. Od kil-
ku lat bierze udział w międzynaro-
dowym konkursie matematycznym 
„Kangur”, uzyskując wyróżnienie 
oraz wyniki „bardzo dobry”.

Marcelina Domin, uczennica 

klasy 8b, od najmłodszych lat przejawiała 
ogromne zainteresowanie informatyką. W 
klasach 1-4 szkoły podstawowej rozpo-
częła swoją przygodę z programowaniem 
w programie Scratch. Od szóstej klasy 
uczęszczała na zajęcia Olimpijskiego Koła 
Informatycznego, gdzie osiągnęła pierw-
szy sukces – brązowy medal w konkursie 
„Mistrz Programowania” OKI w 2022 
roku, a następnie kolejny brązowy medal 
w tej samej imprezie w 2023 roku.

W klasie siódmej wzięła udział w ogól-
nopolskim konkursie Matematyczno-In-
formatycznym „Instalogik”, gdzie osią-
gnęła tytuł Laureatki II stopnia. Ponadto, 
w klasie siódmej i ósmej zakwalifikowała 
się do II etapu Olimpiady Informatycznej 
Juniorów.

22 marca tego roku odbył się konkurs o 
tytuł Najlepszego Programisty Miasta Po-
znania, zorganizowany przez Zespół Szkół 
Łączności im. Mikołaja Kopernika w Po-
znaniu, pod honorowym patronatem Wiel-
kopolskiego Kuratora Oświaty, Prezydenta 
Miasta Poznania Pana Jacka Jaśkowiaka 
oraz firmy Wunderman Thompson Tech-
nology. Marcelina wygrała ten konkurs, 
zostając Najlepszym Programistą (a wła-

ściwie Programistką) w Poznaniu 
w 2024 roku.

Marcelina aktywnie angażuje się 
także w działalność społeczną na 
rzecz szkoły. Jej projekt w ramach 
programu „Budżety Szkolne od 
Lokalnych” w gminie Suchy Las 
zdobył pierwsze miejsce, co za-
owocowało zainstalowaniem „Ła-
wek integracyjnych” na dziedzińcu 
szkolnym.

Podziwiamy pasje Jeremiego, 
Kornelii i Marceliny, serdecznie 
gratulujemy sukcesów oraz życzy-
my kolejnych!

Magdalena Karaś
 Beata Mańska

Sukcesy rodzeństwa
Jeremi, Kornelia i Marcelina Dominowie to rodzeństwo, które uczęszcza do Zespołu Szkół  
w Chludowie. Wszystkie dzieci uzyskują bardzo wysokie wyniki w nauce i chętnie 
uczestniczą w różnego rodzaju konkursach i olimpiadach, odnosząc ogromne sukcesy.
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W spektaklu wzięły udział 
osoby z poprzedniego roku dzia-
łalności koła, jak i nowe: 1A – 
Marcelina Magdziarz, Rozalia 
Trzaskalska; 1B – Jan Nowak, 
Anna Rura; 1C – Aleksy Na-
merła, Szymon Piotrowski; 1D – 
Anita Łukaszewska; 2B – Ksenia 
Strażyńska, Emilia Gumkowska, 
Martyna Stodolna, Zosia Świą-
tek, Filip Misiorny; 2D – Mar-

ta Lesicka; 3C – Helena Giebień, Tomasz 
Piotrowski, 4A – Oliwia Szenk, Julia Le-
sicka; 4B – Hania Misiorna. Ponadto były 
trzy występy wokalne. Zaprezentowały 
się: Gabrysia Mazur, Nadia Tyszkiewicz-
-Candeias, Helena Czubala. 

Tym razem pokusiliśmy się o bardziej 
rozbudowaną formę przedstawienia pod 
kątem scenariusza, gry aktorskiej (ge-
stów, słowa, sposobu poruszania się, tonu 
głosu, wyglądu, a także charakteryzacji), 
scenografii (dekoracje, rekwizyty, kostiu-
my), muzyki, oświetlenia. Ze względu na 
wymienione aspekty, wystąpienie to było 
nie lada wyzwaniem pod kątem organiza-
cyjnym. Niewątpliwie wszystkim oglą-
dającym go uczniom udało się przenieść  
w świat magii, zaś nauczycielom, zapro-
szonym rodzicom do lat dzieciństwa. 

Samym aktorom gratuluję pokonania 
swoich słabości, tremy i skoncentrowania 

się na dobrej zabawie. Życzę 
uczniom, nauczycielom, pra-
cownikom szkoły, rodzicom 
i sobie, aby w swych ma-
rzeniach, celach nie używać 
łącznika „ale” tylko „więc”. 
Przejęcie koła teatralnego 
było dla mnie niezwykłą 
przygodą, wyczerpującą, jed-
nak dającą niesamowitą sa-
tysfakcję.

Joanna Kalemba

Pan Kleks w SP1
W tym roku szkolnym (20.05 i 23.05) koło teatralne wystawiło kolejne przedstawienie,  
tym razem na podstawie książki oraz starej i nowej wersji filmu „Akademia Pana Kleksa”. 

SP NR 1 IM. WOJCIECHA BOGUSŁAWSKIEGO W SUCHYM LESIE

4 czerwca dzieci miały okazję samo-
dzielnie wykonać mąkę, zagnieść, roz-

wałkować ciasto i przyozdobić pizzę ulu-
bionymi dodatkami. Następnie upiekły  

i z przyjemnością zajadały smaczny „pla-
cuszek” na drugie śniadanie. Samodzielne 
wykonanie przysmaku rodem z Włoch, 
stało się inspiracją do rozmowy na temat 
krajów Unii Europejskiej. Dziękujemy 
Warsztatom Beaty. 

Wychowawcy klas 3

Czy zajęcia w szkole mogą być 
ciekawe, ale też smaczne?
Odpowiedź na to pytanie znają już uczniowie klas trzecich SP 1 w Suchym Lesie. 

SPROSTOWANIE
Uprzejmie informuję, iż autorem artykułu pt. „Warsztaty językowo – kulturowe”, zamieszczonego w miesięczniku „Gazeta 

Sucholeska” nr 05, jest Beata Sieciechowicz – Roszkiewicz, będącą  także inicjatorem ww. warsztatów. Za niezamierzoną sytuację 
– bardzo przepraszam.

Anna Budna
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Twój ulubiony suchar / dowcip?
Wszelkie sytuacyjne.

W jakim wieku rozpoczęła się Twoja 
przygoda ze sportem?

Od 5. roku życia grałem w szachy, od 7. 
roku życia w tenisa, a w piłkę nożną od 8.

Od kiedy jesteś związany z Suchara-
mi?

Od lipca 2022 r.
Co według Ciebie jest najważniejsze 

w szkoleniu dzieci?

Przygotowanie pedagogiczne i mentalne.
Żeby zostać dobrym sportowcem 

trzeba…
Wiele, a najbardziej „spokoju na cha-

cie” i w głowie.
Twój sportowy idol (niekoniecznie 

piłkarz)?
Chyba nie mam takiego.
Ulubiony klub?
Nie wiem, czy to ulubione, ale oglądam 

wszystkie mecze Macarthur FC, ponieważ 
gra tam mój najlepszy przyjaciel. Mam 
nietypowe gusta, więc nie będę o nich mó-
wić, bo te kluby większości osób nic nie 
powiedzą. Oczywiście śledzę nasze po-
znańskie drużyny.

Twoja pozycja na boisku to...
Trener???
Jak zaczynasz swój dzień?
Od rozmowy z moją partnerką lub od 

pracy.
Jak najchętniej spędzasz wolny czas?
Niestety nie mam go za wiele, choć 

oczywiście odpoczynek głowy jest 
bardzo ważny, a ładowanie bate-
rii w organizmie ważniejsze niż 
w telefonie. Lubię podróżować, 
czytać, chodzić na wydarzenia 
artystyczne.

Ulubiona muzyka / wykonawca?
Eivør Pálsdóttir, miała nawet nie-

dawno koncert w naszym Zamku.
Najlepszy film? Najlepsza książka?
Nie czuję się krytykiem filmowym czy 

literackim, jednak z nietypowej a intere-
sującej tematyki po polsku, mogę polecić 
całą serię dokumentów literackich pani 
Ilony Wiśniewskiej. O filmach mówić nie 
będę, bo i tak za dużo siedzimy przed ekra-
nami.

Ulubione danie?
Wszystkie te, w które bliska osoba 

wkłada całe swoje serce, aby je przygoto-
wać.

Co motywuje Cię do ciężkiej pracy?
Nie mnie oceniać, czy pracuję ciężko, 

ale na pewno za dużo i do ograniczenia tego 
motywuje mnie zdrowie. Dlatego codzien-
nie to monitoruję i proponuję każdemu.

Jedno, najważniejsze zdanie, które 
chciałbyś przekazać swoim podopiecz-
nym?

Bądźcie dobrymi ludźmi. Oni wie-
dzą???

Rozmawiał
Janusz Siwek

POZNAJ SWOJEGO TRENERA 
– JAN WOJCIECHOWSKI
Kolejnym trenerem, którego wzięliśmy pod lupę, jest Jan Wojciechowski. 
Współpracuje z nami od ponad dwóch lat. Posiada licencję UEFA B i odpowiada 
 za szkolenie naszych najstarszych Juniorów. Poznajcie go lepiej, choć może 
niektórzy już o nim słyszeli, a raczej już go słyszeli. Podobno jego treningi są słyszalne 
nawet w Poznaniu.

Swoje rozgrywki udanie kończył ze-
spół seniorski, który ostatecznie zajął 9 
miejsce w tabeli A-klasy „Proton” grupa 
3. Choć sezon rozpoczął się dosyć pozy-
tywnie późnym latem ubiegłego roku, to 
kolejne mecze rundy jesiennej przyniosły 
serię niepowodzeń. Zmiana trenera, ciężko 

przepracowany zimowy okres przygoto-
wawczy, przełożyły się na znacznie lepsze 
rezultaty w wiosennej rundzie rewanżo-
wej, które zaowocowały ponad dwukrot-
nie większą zdobyczą punktową. Jakość 
piłkarska prezentowana wiosną pozwala 
optymistyczniej zapatrywać się na kolejny 

sezon 2024/2025, który oficjalnie powi-
nien ruszyć 17/18 sierpnia.

Tydzień po zakończeniu rozgrywek se-
niorskich swoją oficjalną karierę zakoń-
czył Łukasz Bagrowski, który postanowił 
kontynuować przygodę z piłką w ramach 
Suchary OldBoys.

Pożegnanie nastąpiło podczas towarzy-
skiego meczu drużyny seniorskiej z old-
boyami, a Bagro wsparł każdą z drużyn 
swoją grą po 45 minut. BAGRO jeszcze 
raz dziękujemy Tobie za te 188 oficjalnych 
meczów oraz 12 bramek zdobytych w Su-

BĘDZIE SIĘ DZIAŁO 
W SUCHARACH...
Niezwykle intensywny był koniec sezonu piłkarskiego 2023/2024 w Sucharach Suchy Las.
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W konkursie udział wzięło ponad 100 
psów z całej Polski. Wystawcy walczyli 
o kilka nagród specjalnych, w tym o tytuł 
specjalny „Champion ACW Polska 2024”. 
Jest to honorowe wyróżnienie przyznawa-
ne tylko w kilku krajach na całym świecie, 
sygnowane przez światową organizację 
Kynologiczną Alianz Canine Worldwide z 
siedzibą w Hiszpanii.

Psy biorące udział w wystawie 
oceniane były przez 2 międzyna-
rodowych sędziów kynologicz-
nych, panie Katarzynę Grzybow-
ską oraz Renatę Rembis.

Wystawa psów rasowych to 
wśród hodowców oraz właścicieli 
psów rasowych święto kynologii. 
Każda z takich wystaw podzielona 
jest na kilka konkurencji, w której 
udział biorą wcześniej zgłoszo-
ne psy rasowe posiadające rodo-
wód. W Suchym Lesie o nagro-
dy walczyły m.in. takie rasy jak: 
Owczarki niemieckie, Owczarki 

niemieckie długowłose, Owczarki staro-
niemieckie, Owczarki szetlandzkie, Ber-
neńskie psy pasterskie, Nowofundlandy, 
Yorki, Pomeraniany, Łajki Jakuckie, Wy-
żły niemieckie, Labradory, Cavalier King 
Charles Spaniel, Chihuahua, Grzywacze 
Chińskie, Maltańczyki, Pudle, Shih Tzu, 
Border Collie oraz Owczarki Belgijskie.

Poza konkurencjami podstawowymi, 
podczas wystawy zorganizowany został 
pokaz pracy Owczarka Belgijskiego, przy-
gotowany przez pana Janusza Kabarę.

Do finału dostało się kilkanaście psów. 
Zwycięzcą wystawy został pies o imie-
niu UMBERTO Veseliy Gremlin rasy 
Shih Tzu, dotychczas utytułowany mię-
dzy innymi tytułem Championa Polski.  

Wicezwycięzcą wystawy został Owczarek 
niemiecki długowłosy o imieniu JURA 
Masław, który na swoim koncie posiada 
również liczne tytuły, w tym Młodzieżo-
wego Championa Polski oraz Młodzieżo-
wego Zwycięzcy Europy.

Organizatorem wystawy był Wielko-
polski Oddział Polskiej Federacji Kynolo-

gicznej. Polska Federacja Kynolo-
giczna to jedna z największych i 
najstarszych w Polsce organizacji 
zajmujących się szeroko poję-
tą kynologią. Od 2009 roku jej 
członkowie dbają o czystość ras 
hodowanych psów. Jako jedna z 
pierwszych organizacji w Euro-
pie wprowadziła obowiązkowe 
badania DNA, które wykonywane 
w certyfikowanych laboratoriach 
gwarantują pochodzenie psa oraz 

prawidłowość pokoleń zawieranych w wy-
dawanych rodowodach. Wystawy tej orga-
nizacji organizowane są na terytorium ca-
łej Polski we współpracy z prezydentami, 
burmistrzami i wójtami.

Zarząd Polskiej 
Federacji Kynologicznej

Święto kynologii w Suchym Lesie
W Suchym Lesie 22 czerwca odbyła się I Międzynarodowa Wystawa Specjalna Psów 
Rasowych pod patronatem honorowym Wójta Gminy Pana Grzegorza Wojtery. 

charowych barwach, ale także za pozytyw-
ne i motywujące podejście do gry, do kole-
gów, do nas wszystkich.

Swoje rozgrywki ligowe w czerwcu za-
kończyło także 7 drużyn młodzieżowych 
(roczniki 2007-2012) w ramach lig WZPN 
oraz 11 drużyn dziecięcych w ramach tur-
niejów WZPN, bez ewidencji wyników 
(roczniki 2013-2017). Wiosną swoją przy-
godę w Sucharach rozpoczęli także chłop-
cy z rocznika 2018, którzy brali udział w 
turniejach towarzyskich, ale już jesienią 

oficjalnie będą reprezentować klub w tur-
niejach WZPN, podobnie jak starsi koledzy.

Koniec czerwca oraz miesiące wakacyj-
ne to czas laby od szkoły, ale nie od piłki. 
Nasi zawodnicy będą się przygotowywać 
do kolejnego sezonu podczas treningów, 
obozów piłkarskich oraz półkolonii, pod 
opieką wykwalifikowanych trenerów. 

Dzięki wsparciu Gminy Suchy Las pra-
wie 170 zawodników weźmie udział w 
obozach przygotowawczych w Morągu i 
Wąsoszu, gdzie poza treningami piłkarski-

mi mogą liczyć także na udany wypoczy-
nek i zabawę z kolegami.

Was drodzy Kibice, Rodzice i wszyscy 
członkowie Sucharowej Rodziny zachęca-
my do śledzenia naszych mediów społecz-
nościowych: www.suchary.com.pl, www.
facebook.com/suchary, www.instagram.
com/sucharysuchylas.

Bądźcie na bieżąco, będzie się działo 
tego lata!

SUCHARY TO MY!!! MOŻEMY 
WSZYSTKO!!!
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GKS Golęczewo sezon piłkarski w B 
klasie kończy awansem do A klasy. Dru-
żyna Gieksy w 26 kolejkach zdobyła 66 
punktów, plasując się na drugim miejscu 
po Antaras Zalasewo. Rozegrała 21 spo-
tkań zwycięskich, w 3 zremisowała i od-
niosła 2 porażki. „Nasz” zawodnik Anton 
Kutsenko zdobył najwięcej bramek – 31 i 
został królem strzelców ligi.

UKS Dąb Suchy Las zdobył 2 medale 
podczas Ogólnopolskiego Finału Czwart-
ków Lekkoatletycznych 2023/2024, któ-
ry odbył się 15-16 czerwca na stadionie 
AZS w Łodzi. Srebro wywalczyła Ha-
nia Bytowska (2011) w biegu na 600 m  
z wynikiem 1:41,71. Alicja Zawada 
(2013) bieg na 300 m zakończyła z brązo-
wym medalem i z nową życiówką 46,28! 
Dobrze zaprezentowała się także Marta 
Kwiatkowska (2011) w skoku wzwyż – 
gładko przeszła przez eliminacje poko-

nując wszystkie wysokości w pierwszych 
próbach. W finale znalazła się poza po-
dium, ale w pierwszej dziesiątce.  Bardzo 
dobre wyniki i rekordy życiowe w zawo-
dach uzyskali także pozostali zawodnicy 
UKS Dąb: Mikołaj Konieczny w skoku 
w dal,  Karolina Zgoła, Weronika Zgoła i 
Olga Bibak w biegu na 60 m, Iga Losiak, 
Erika Kamińska i Basia Bytowska w biegu 
ma 300 m.

Na arenie sportowej nie próżnują tak-
że zawodnicy UKS Gimnazjon Suchy 
Las. Podczas Mistrzostw Polski Osób  
z Niepełnosprawnościami, które odby-
ły się pod koniec maja w Poznaniu, nasi 
judocy wywalczyli 2 medale. Na drugim 
stopniu podium stanął Fabian Józefiak, 
zdobywając srebro. Brąz stał się udzia-
łem Ingi Kulczyckiej, która debiutowała 
na mistrzostwach. 

Dobre wiadomości Gimnazjon przy-

wiózł również z Gdyni, gdzie na przeło-
mie maja i czerwca odbył się Otwarty Pu-
char Polski Judo Baltic Cup 2024. Nasza 
reprezentantka Martyna Narożnowska po 
3 walkach wygranych i 2 porażkach zaję-
ła w nim 5 miejsce. 

Zawodnicy UKS Gimnazjon świetnie 
spisali się także w Międzywojewódzkich 
Mistrzostwach Młodziczek i Młodzików 
w Sumo. W mistrzostwach, które zostały 
zorganizowane 8 czerwca w Zamościu, 
zdobyli 2 medale. Złoty medal po wy-
graniu 5 pojedynków wywalczyła Ewa 
Pravdivtseva w kat. wagowej do 65 kg,  
a medal brązowy po wygraniu 4 walk Da-
ria Lisek w kat. wagowej do 60 kg. 

UKS Złoci Złotkowo na 7 miejscu  
w tabeli zakończyli sezon w Lidze Wiel-
kopolskiej – klasa okręgowa grupa 2. Na 
30 rozegranych meczów zespół wygrał 
13 spotkań, 7 zremisował, a 10 zakończył 
przegraną. 

W sportowych konkurencjach wzięli 
udział uczniowie gminnych szkół pod-
stawowych – SP2 w Suchym 
Lesie, Zespołu Szkół w Chlu-
dowie i Zespołu Szkół w Bie-
drusku.  

Spartakiada rozpoczęła się 
od oficjalnego otwarcia, w 
trakcie którego wójt Grzegorz 
Wojtera życzył wszystkim 
uczestnikom dobrej zabawy. 

Następnie rozpoczęły się 
pierwsze konkurencje, które 
obejmowały siedem różnorod-
nych dyscyplin, w tym piłkę 
nożną, biegi z przeszkodami 
czy tenis stołowy. Warto rów-

nież wspomnieć o mini rozgrywkach uni-
hokeja, które zostały zorganizowane przez 

zawodników WKS Grunwald – aktualnych 
mistrzów Polski. Wszystkie wymagały od 
młodzieży zwinności, szybkości i celności. 

Podczas Spartakiady panowała fanta-
styczna atmosfera. Był doping, pozytywne 
emocje i radość ze wspólnej zabawy. To ze 
strony młodych sportowców, a ze strony 
organizatorów dodatkowo regeneracyjny, 
zdrowy poczęstunek i orzeźwiające napo-
je, które przygotowały sołectwa Jelonek 

oraz Zielątkowo i oczywiście na-
grody! Spartakiada zakończyła się 
uroczystym wręczeniem medali 
dla wszystkich uczestników i pu-
charów dla każdego zespołu. 

Z całą pewnością wydarzenie to 
było świętem sportu, które poka-
zało, że w zdrowym ciele zdrowy 
duch, a młodzież potrafi wspaniale 
się bawić w atmosferze przyjaźni i 
wzajemnego szacunku.

bs

Spartakiada – święto sportu 
podczas święta gminy
Dni Gminy Suchy Las to także sportowe emocje. Podczas drugiego dnia wspólnego 
świętowania – w niedzielę 16 czerwca na boisku przy Szkole Podstawowej nr 1 w Suchym 
Lesie została zorganizowana Spartakiada z Red Box Piłkarską Akademią i Gminnym 
Ośrodkiem Sportu. 

Krótka piłka – sportowe newsy
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W niedzielny poranek na boisko przy 
ulicy Szkolnej w Suchym Lesie wybie-
gli piłkarze-amatorzy, reprezentujący 14 
drużyn zarówno z gminy Suchy Las, jak i 

spoza gminy. Był to, jak do tej pory, naj-
liczniej obsadzony turniej ze wszystkich 
dotychczasowych! Tak dużo chętnych 
przyciąga świetna atmosfera turnieju i zna-
komita organizacja, za którą stoją: Gminny 
Ośrodek Sportu w Suchym Lesie i Akade-
mia Piłkarska RED BOX, wspierani przez 
Annę Ankiewicz, Wiesławę Prycińską oraz 
Roberta Rozwadowskiego. Turniej wspie-
rają też sponsorzy i partnerzy. W tym roku 
byli to: LaQ, Spar Suchy Las, ZGK Suchy 
Las, ZKP Suchy Las, Piekarnia i Cukiernia 
Piotr Koperski, Zespół Szkół Przemysłu 
Spożywczego, Urząd Gminy Suchy Las 
oraz Centrum Wolontariatu przy OPS w 
Suchym Lesie. 

Rozgrywki drużyn odbywały się w 
dwóch grupach, na dwóch wydzielonych 
boiskach. Po rozegraniu fazy grupowej naj-
lepsze drużyny spotkały się w półfinałach, 

a te z niższych pozycji zagrały o miejsca 
5–14. Na duże brawa zasługują kibice, któ-
rzy żywiołowo dopingowali swoich kole-
gów, mężów czy tatusiów. Tak duże wspar-

cie zagrzało do walki niejednego piłkarza! 
Po ok. 4,5 godziny rywalizacji w fina-

le zameldowały się Rosomaki Biedrusko 
oraz UG Suchy Las / Osiedle Suchy Las 
– Wschód, który w półfinale pokonał ubie-
głorocznego tryumfatora UG Rokietnica. 

W ostatnim meczu swoją dominację w tej 
edycji Memoriału potwierdziły Rosomaki 
Biedrusko, które wygrały finał 1:0. Warto 
odnotować, że ekipa z Biedruska w całym 
turnieju nie straciła ani jednej bramki! Nie 
dziwi zatem fakt, że najlepszym bramka-
rzem turnieju został zawodnik Rosomaków 
– Nikodem Jankowiak. Rosomak strzelił 
również najwięcej goli – był nim Maciej 
Iłowiecki. Jedyny tytuł indywidualny, 
który nie pojechał do Biedruska, przypadł 
zawodnikowi z Rokietnicy Miłoszowi Ma-
jewskiemu, który wybrany został najbar-
dziej wartościowym piłkarzem turnieju. 

Ostateczna klasyfikacja drużyn przed-
stawia się następująco:
1. Rosomaki Biedrusko
2.  Urząd Gminy Suchy Las / Osiedle Su-

chy Las-Wschód
3.  Urząd Gminy Rokietnica
4.  Chludowo
5.  Złotkowo
6.  Złotniki Wieś
7.  Zespół Szkół Przemysłu Spożywczego
8.  OSP Zielątkowo
9.  Murowana Goślina

10.  Osiedle Suchy Las
11.  Osiedle Grzybowe
12.  Suchy Las Północ
13.  Komisariat Policji w Suchym Lesie
14.  Golęczewo

Już teraz zapraszamy do udziału w jubi-
leuszowym, piątym Memoriale im. Piotra 
Koperskiego, który odbędzie się za rok! 

Małgorzata Dawidowska

Piłkarze też obchodzili  
Dni Gminy Suchy Las!
Memoriał im. Piotra Koperskiego, czyli turniej piłki nożnej pod patronatem Wójta Gminy 
Suchy Las to już powoli tradycja, wpisująca się w obchody Dni Gminy Suchy Las. 16 czerwca 
odbyła się już czwarta edycja tego turnieju, która ma upamiętniać sucholeskiego radnego, 
społecznika i działacza sportowego Piotra Koperskiego.
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Od sześciu lat jesteś trenerem Red 
Box Piłkarskiej Akademii. Co sprawia, 
że lubisz pracować z dziećmi? 

Praca, jeśli można tak to nazwać, z 
dziećmi pozwala odciąć się od proble-
mów życia codziennego, tych większych 
i mniejszych. Przy tym dają one takiego 
kopa i motywacji do tego, co się robi. 

Jakie są największe wyzwania, które 
spotykasz w pracy trenera?

Do każdego dziecka trzeba podejść in-
dywidualnie, żeby złapać dobry kontakt, ale 
też żeby ono nam zaufało i wierzyło w to, co 
chcemy przekazać. Ale te indywidualności 
trzeba połączyć w całość, czyli drużynę. 

W jaki sposób celebrujesz sukcesy swo-
jego zespołu? A jak radzisz 
sobie z porażkami?

Celebracje zostawiam 
zawodnikom, to jest ich 
czas. Oni pracę z trenin-
gów przekładają na mecz, 
żeby na koniec pokazać 
swoją radość na środku 
boiska czy z kibicami. Po-
rażki są trudne, każdy by 
chciał wygrywać, ale w 
sport jest wpisana porażka. 
Z każdej trzeba zrobić ana-
lizę, dlaczego tak się stało, 
ale ważniejsze żeby wyjąć 
z niej też pozytywne rzeczy. 

Co zwykle mówisz swoim zawodni-
kom po trudnych meczach lub trenin-
gach? 

Pracuję z różnymi kategoriami, ale ta-
jemnice szatni się nie zdradza (uśmiech).

Co według Ciebie jest najważniejsze 
na boisku? 

Uśmiech, zabawa, drużyna. I zawiązane 
buty. 

Podobno całym sercem jesteś za Le-
chem Poznań. Opowiedz jak kibicujesz 
z rodziną. 

Uuuła ciężki temat. Jasne, 
że w Poznaniu kibicuje się Le-
chowi, jest to ciężkie! Z Żoną 
na randki wybieramy się... na 
Bułgarską. Jeśli jesteśmy w domu, 
to całą rodziną oglądamy mecze. 
Dzieci, a szczególnie Borys wypytuje, 
kto z zawodników gra z jakim numerem, 
itd. Gdzieś troszkę zaraziłem ich Lechem. 
Ada (od 3. roku życia ) na urodziny dostaje 
koszulkę z autografami i cyfrą oznaczającą 
ile kończy lat, Borys od roczku. Oczywi-
ście inne prezenty też dostają (śmiech). 

Jeśli nie piłka nożna to… czy masz 
inne pasje oprócz sportu? 

Jeśli nie piłka to... to piłka. Od zawsze 
gdzieś była w moim życiu. Z kopania o 
ścianę bloku, przez grę na pierwszych or-
likach, do gry amatorskiej, teraz jako tre-
ner. Muzyka, a bardziej DJ – nigdy nie jest 
za późno żeby jeszcze się tego nauczyć. 
Korzystając, że mam tu swoje pięć mi-
nut, chcę bardzo podziękować rodzicom 
naszych dzieci z Akademii. Za zaufanie 
i zaangażowanie w życie drużyn. Jest to 
bardzo ważne, że trener może też na Was 
liczyć, a to wszystko żeby dzieciaki miały 
póki co świetną przygodę i przyjaźnie na 
całe życie. 

***
Dzień Dziecka na Sportowo

W Złotkowie 9 czerwca odbył się 
turniej Dzień Dziecka na Sportowo.  
W niedzielę na czterech boiskach swoje 

umiejętności zaprezentowało ponad 300 
zawodników. W pierwszej kolej-

ności rywalizowały Skrzaty 
z rocznika 2017/18, następ-
nie Żaki z rocznika 2016 oraz 
2015. Pomimo braku klasyfika-
cji końcowej było dużo uśmie-

chu, zabawy, radości po strzelo-
nych bramkach, a także smutek 

po bramkach straconych.
Najważniejsze jednak dla zawod-

ników było to, by dać z siebie wszystko, 
czerpać z gry satysfakcję oraz motywację 
do dalszego rozwoju. Wszystko to odby-
wało się w duchu fair play, co potęgowało 
emocje na boisku. Wyjątkowa atmosfera to 
również zasługa rodziców, którzy dopin-
gowali młodych piłkarzy. Każde dziecko 
otrzymało pamiątkowy medal, a drużyna 
puchar. Wszystkim zawodnikom dziękuje-
my za niesamowite widowiska. Trenerom 
dziękujemy za super postawę i świetną 
atmosferę! Do zobaczenia na kolejnych 
turniejach organizowanych przez Stowa-
rzyszenie Kultury Fizycznej Red Box. 
Wakacje w Red Box Piłkarskiej Akademii

Treningi w Red Box Piłkarskiej Aka-
demii odbywają się przez całe wakacje. 
Chcemy, aby dzieci, które nie wyjechały 
i są na miejscu, mogły aktywnie spędzać 
czas na świeżym powietrzu, grając w piłkę 
nożną.
Zapraszamy do Red Box Piłkarskiej 
Akademii

Zapraszamy wszystkie dzieci od 4. roku 
życia do rozpoczęcia treningów w naszej 
RED BOX Piłkarskiej Akademii. Więcej 
informacji: akademia@redboxsport.pl lub 
pod nr tel. 730 992 150.
Red Box Piłkarska Akademia  
– nadchodzące wydarzenia:
•  09.2024 – VIII Igrzyska Olimpijskie dla 

Przedszkolaka
•  09.2024 – Red Box Junior Liga
•  10.2024 – Red Box Junior Liga
•   14/15.12.2024 – XV Turniej Mikołajkowy 

O szczegółach będziemy informować 
na bieżąco. Wszelkie informacje na www.
redboxpilkarskaakademia.pl. Szczegóły do-
tyczące udziału oraz zgłoszenia do wszyst-
kich wydarzeń pod nr tel. 730 992 150. 

Stowarzyszenie 
Kultury Fizycznej Red Box

Red Box Piłkarska Akademia
Rozmowa z trenerem Red Box Piłkarskiej Akademii  
– Bartoszem Bzowym.



SARI SPA – Connection with your Mind Body and Soul

SARI SPA • Plac Nowy Rynek 6/17 Suchy Las • tel. 690 278 028
Zapraszamy: WTOREK – NIEDZIELA • godz. 12.00 – 22.00

• Rytuały Spa z seansem kąpielowym 
• Masaże Balijskie i Tajskie 

• Masaż Kobido
• Wieczory Panieńskie / Urodziny 

• Wysokiej klasy naturalne kosmetyki Saint Malo
• Dekoracje Drewniane prosto z Bali



R E K L A M A

ul. Obornicka 14 a 
62-002 SUCHY LAS 
tel./fax  61 8115 515 
e-mail: grube@grube.pl

www.grube.pl • www.grube.stihl-online.pl

ŒWIADECTWA ENERGETYCZNE
E  N  E        A R  W G  T  E  C  T  YE   D C   ZA  I  N  W  E  Œ                                                                                  

Wymagane do Najmu, Sprzeda¿y 
dla potrzeb Notarialnych

do Odbiorów Budowlanych
DO PROGRAMU „CZYSTE POWIETRZE”

Tel. 720 849 100

AUDYT ENERGETYCZNY

ul. Obornicka 290, Poznań
512-102-722 

www.avorio.pl
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